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S LOVO  R E DA KC E

I N FO R M AC E  Z  R A D N I C E

Usnesení Ze Zasedání ZastUpitelstva města BUštěhradU č. 09/2023 
Ze dne 25. 10. 2023
Zastupitelstvo města Buštěhradu 
na svém zasedání č. 09/2023 ze dne 
25. 10. 2023 přijalo tato usnesení:
Schvaluje:
Usnesením č. 2 
Ověřovatele zápisu p. Milana Mu-
dru a p. Jakuba Pláška, a jako za-
pisovatelku schvaluje p. Janu 
Zemanovou
Usnesením č. 3 

Zápis ze zasedání č. 08/2023 ze dne 
20. 9. 2023
Usnesením č. 4 
Doplněný program zasedání  
č. 09/2023
Usnesením č. 5 
Rozpočtové opatření č. 08/2023
Usnesením č. 6 
Smlouvu o  smlouvě budoucí ná-
jemní mezi městem Buštěhrad  

a 4. základní školou Heuréka, s. r. o., 
Libochovičky, na nebytové prostory 
v č.p. 900 (východní křídlo zámku), 
a dále část přiléhajícího pozemku parc. 
č. 4, vše v k. ú. Buštěhrad
Usnesením 7a) 
Darovací smlouvu mezi Spolkem ro-
dičů ZŠ Buštěhrad a ZŠ a MŠ Oty Pav-
la Buštěhrad na částku 11 000 Kč ur-
čenou na nákup triček s logem školy

Milé čtenářky a  čtenáři, dra-
zí buštěhradští sousedé i všichni 
přespolní příznivci, v posledním 
čísle letošního roku nejde neza-
čít adventní zmínkou o potřeb-
ném předvánočním zklidnění těla 
i mysli, jak nás přesvědčují odbor-
níci na člověka a jeho potřeby. Ta-
ková zmínka je něco jako turistic-
ká značka v čase, abyste si mohli 
být opravdu jistí, že je prosinec. 
To kdyby se vám náhodou něja-
kým vánočním zázrakem podaři-
lo uniknout tradiční marketingové 
masáži. Nebojte, nebudeme vás nu-

tit k žádnému kontemplativnímu 
sebeusebrání, to je jen a jen na vás, 
jak si Vánoce užijete. Spíš nás zají-
má, jestli byste to vůbec do Vánoc 
stihli ubrzdit, protože soudě podle 
příspěvků tohoto čísla je Buště- 
hrad „rozjetý” jako už dlouho ne. 
Rozjetý ve smyslu aktivit a vyna-
ložené sousedské energie, nikoliv 
ve smyslu dopravním (tímto téma-
tem si to kazit nebudeme). Přečtěte 
si zpravodaj hezky pěkně od začát-
ku do konce a věříme, že nám dáte 
za pravdu. Vždyť jen halloweenská 
koleda se nám rozrostla do celo-

městských rozměrů a je potěšením 
sledovat, jak každý přinese o ně-
co víc radosti dětem i dospělým. 
Díky vám, sousedům! Nebo spor-
tovci, rybáři, školy… A nakonec 
i to smutné rozloučení s paní Ma-
rií Horovou může být optimistic-
kým poselstvím o tom, že věnovat 
čas, energii a lásku lidem ve svém 
okolí má svůj smysl a dokáže člo-
věka naplňovat štěstím.

 Poklidný advent a krásné  
Vánoce Vám všem přeje 

redakční rada
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Usnesením 7b) 
Darovací smlouvu mezi Spolkem 
rodičů ZŠ Buštěhrad a ZŠ a MŠ Oty 
Pavla Buštěhrad na částku 20 000 
Kč, která bude v rámci Sociálního 
fondu určena pro finanční pomoc 
pro žáky základní školy
Usnesením č. 8a) 
Realizaci projektu „Buštěhrad, 
revitalizace sportovního areá-
lu“ a podání žádosti o dotaci do 
programu Regiony ÚSC. SK/TJ 
Investice nad 10 mil. Kč do vý-
zvy 12/2023 z Národní sportov-
ní agentury. Dále ZM schvaluje 
plánované celkové výdaje ve výši  
48 615 676 Kč. Zdrojem financo-
vání celkových výdajů bude rozpo-
čet města Buštěhradu, a to včetně 
nezpůsobilých výdajů
Usnesením 8b) 
Uzavření smlouvy pro VZ „Buště- 
hrad, revitalizace sportovního are-
álu“ s vybraným dodavatelem, který 
vzejde z výběrového řízení. Zastu-
pitelstvo pověřuje starostku města 
k rozhodnutí o výběru dodavate-
le a uzavření smlouvy s vybraným 
dodavatelem, který bude vybrán 
v souladu se zákonem č. 134/2016 
Sb. a zadávací dokumentací
Usnesením č. 9 
Cenovou nabídku spol. TNT Con-
sulting na vypracování žádosti 
o dotaci na akci „Revitalizace spor-
tovního areálu Buštěhrad“. Cenová 
nabídka je přílohou tohoto zápisu
Usnesením č. 10 
Odložení projednání bodu č. 10
Usnesením č. 11 
Uzavření nájemní smlouvy me-
zi městem Buštěhrad a p. Jiřím  
Vaňkem, podnikatelem IČ 
66323690, a p. Kristýnou Matěj-
kovou, Buštěhrad, na pronájem 
částí pozemků parc. č. 2/1 a parc. 
č. 3, k. ú. Buštěhrad, ve vlastnictví 
města Buštěhrad, k pořádání far-
mářských trhů za podmínek sta-
novených touto nájemní smlouvou

Usnesením č. 12 
Smlouvu o zřízení věcného bře-
mene-služebnost i č.  IE-12-
6008594/107 „Buštěhrad, u hřiště, 
obnova kNN“ mezi městem Buště-
hrad a spol. ČEZ Distribuce
Usnesením č. 13 
Smlouvu o zřízení věcného břeme-
ne-služebnosti č. IE-12-6008588/84 
„Buštěhrad, u MŠ, obnova kNN“, 
mezi městem Buštěhrad a  spol. 
ČEZ Distribuce
Usnesením č. 14 
Smlouvu o budoucí smlouvě o zří-
zení věcného břemene a  doho-
du o  umístění stavby č. IV-12-
6033470/VB.02 na pozemcích ve 
vlastnictví města, parc. č. 1821/10 
a 1819/22, v k. ú. Buštěhrad, me-
zi městem Buštěhrad a spol. ČEZ 
Distribuce
Usnesením č. 15 
Smlouvu č. 8120091644 o budou-
cí smlouvě o  realizaci přeložky 
distribučního zařízení určeného 
k dodávce elektrické energie na ak-
ci „Revitalizace Kladenské ulice,  
Buštěhrad“, mezi městem Buště- 
hrad a spol. ČEZ Distribuce
Usnesením č. 16 
Žádost o souhlas se stavbou a uza-
vření smlouvy budoucí o bezúplat-
ném převodu pozemků pro staveb-
ní akci Revitalizace Kladenské ulice
Usnesením č. 17 
Smlouvu o zřízení věcného břeme-
ne-služebnosti kanalizační přípoj-
ky na pozemku parc. č. 1819/1, k.ú. 
Buštěhrad
Usnesením č. 18 
Cenovou nabídku na výkon čin-
nosti koordinátora BOZP na sta-
veništi na akci „Zámek Buště- 
hrad – obnova východního kříd-
la“, a to firmu ARTUMES s. r. o., 
IČ 28822391, Beroun, předpoklá-
daná cena je 75 000 Kč
Usnesením č. 19a) 
Žádost spolku Rodinné centrum 

Buštěhrad o změnu výše finanč-
ních prostředků v jednotlivých po-
ložkách dotace přidělené na rok 
2023
Usnesením č. 19b) 
Žádost spolku Buštěhradské fórum 
z. s., o změnu výše finančních pro-
středků v jednotlivých položkách 
dotace přidělené na rok 2023
Usnesením č. 20 
Zařazení 3 žadatelů do registru 
čekatelů na byt v DPS Buštěhrad
Usnesením č. 21a) 
Prodloužení nájemní smlouvy na 
byt v domě č. p. 207 v ulici Kla-
denská, do 31. 12. 2024 
Usnesením č. 21b) 
Prodloužení nájemní smlouvy na 
byt v domě č. p. 207, v ulici Kla-
denská do 31. 12. 2024
Usnesením č. 22 
ZŠ a MŠ Oty Pavla Buštěhrad, po-
užití částky ve výši 81 327 Kč z In-
vestičního fondu na nákup multi-
funkční kopírky do školky
Usnesením č. 23 
Smlouvu o přeložce vodovodu ev. 
č. 22–165, uzavřenou mezi městem 
Buštěhrad jako investorem stavby, 
Vodárnami Kladno-Mělník, a. s., 
jako vlastníkem vodovodu a Stře-
dočeskými vodárnami, a. s., jako 
provozovatelem vodovodu pro ak-
ci „Revitalizace Kladenské ulice, 
Buštěhrad“
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prodUkce odpadů města

Celková produkce odpadů měs-
ta Buštěhradu v roce 2022 dosáhla 
1533,98 tun. V rámci skladby cel-
kové produkce odpadů byly nej-

významnějšími položkami směs-
ný komunální odpady (456,2 tun) 
a biologicky rozložitelné odpady 
(377,1 tun). Produkce SEPAR od-

padů (papír, plast, sklo, kovy, ná-
pojový karton byla 270,5 tun) a ob-
jemný odpad (160,8 tun).skupiny_odpadů

Název skupiny odpadů Produkce (t) Produkce v přepočtu
na občana (kg)

Způsob nakládání s
odpady

Směsný komunální odpad 456,174 116,61 Odstranění - skládka
SEPAR - CELKEM 270,486 69,14 Třídění a využití
SEPAR - Papír a lepenka 100,448 25,68 Třídění a využití
SEPAR - Plasty 92,355 23,61 Třídění a využití
SEPAR - Sklo 67,8 17,33 Třídění a využití
SEPAR - Nápojový karton 0,203 0,05 Třídění a využití
SEPAR - Kovy 9,68 2,47 Třídění a využití
Jedlý olej a tuk 0,98348 0,25 Třídění a využití
Objemný odpad 160,76 41,09 Odstranění - skládka
Biologicky rozložitelné odpady 377,053 96,38 Využití - kompostárna
Nebezpečné odpady 3,097 0,79 Spalovna
Stavební odpady 265,425 67,85 Odstranění - skládka
Ostatní odpady 0 0,00 ---

Produkce celkem 1533,97848 392,12  

Celková produkce skupin odpadů a způsoby nakládání v roce 2022

Stránka 1

SEPAR odpady0.18%

Směsné komunální
odpady0.30%

Biologicky rozložitelné
odpady0.25%

Jedlé oleje a
tuky0.00%

Objemné
odpady0.10%

Nebezpečné
odpady0.00%

Stavební odpady0.17%

Celková produkce skupin odpadů v roce 2022

Z poměru vytříděného a skládkovaného odpadu vychází, že míra separace za rok 2022 ve městě Buštěhradu 
dosáhla 51,13 %, čímž ještě nesplňuje legislativní požadavek pro rok 2025 (60 %).
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Míra separace města Buštěhradu

Míra separace města Požadovaná míra separace v roce 2025

Ekonomika odpadového 
hospodářství

Celkové výdaje města na naklá-
dání s odpady v roce 2022 před-
stavovaly částku 5  812 502 Kč. 
Nejvýznamnějšími výdajovými 

položkami byl zajištění tříděné-
ho sběru (papír, plast s nápojovým 
kartonem, sklo a kov) v hodnotě  
1 781 727 Kč (30,65 % celkových vý-
dajů), sběr, svoz a odstranění směs-
ného komunálního odpadu ve výši 
1 770 457 Kč (30,46 % celkových vý-

dajů), sběr, svoz a zpracování biolo-
gicky rozložitelného odpadu ve výši 
749 614 Kč (12,9 % celkových výda-
jů) a zajištění fungování sběrného 
místa města představující částku  
631 141 Kč (10,86 % celkových 
výdajů).

Výdaje

Položka Výdaje (Kč) Výdaje v přepočtu na
občana (Kč)

SEPAR odpady 1 781 727 Kč 455 Kč
Biologicky rozložitelný odpad 749 614 Kč 192 Kč
Nebezpečný odpad 80 030 Kč 20 Kč
Objemný odpad 308 866 Kč 79 Kč
Směsný komunální odpad 1 770 457 Kč 453 Kč
Stavební odpad 88 667 Kč 23 Kč
Sběrné místo 631 141 Kč 161 Kč
Ostatní výdaje* 402 000 Kč 103 Kč

Výdaje celkem 5 812 502 Kč 1 486 Kč

Výdaje na odpadové hospodářství v roce 2022

* V celkových výdajích jsou zahrnuty i další položky jako jedlé oleje a tuky, svoz košů v ulicích

Stránka 1
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Celkové příjmy města v odpado-
vém hospodářství v roce 2022 činily 
4 152 956 Kč. Příjmy z poplatků od 

občanů dosahovaly výše 3 314 706 
Kč (79,82 % celkových příjmů). Bo-
nusy od společnosti EKO-KOM za 

zajištění sběrné sítě pro tříděné od-
pady činily 823 819 Kč (19,84 % cel-
kových příjmů).

Přijmy

Položka Příjmy (Kč)
Příjmy v

přepočtu na
občana (Kč)

Poplatek od občanů 3 314 706 Kč 847 Kč
Odměny EKO-KOM 823 819 Kč 211 Kč
Ostatní příjmy* 14 430 Kč 4 Kč

Příjmy celkem 4 152 956 Kč 1 062 Kč

Příjmy na odpadové hospodářství v roce 2022

* V celkových přijmech jsou zahrnuty i další položky jako přijmy za elektroodpad

Stránka 1

Z porovnání celkových příjmů 
a  výdajů vychází míra doplatku 
města na odpadové hospodářství  
28,55 %, což představuje částku 
1 659 546 Kč.

Doplatek

Míra doplatku 2022 28,55 %
Výše doplatku 1 659 546 Kč

Stránka 1

staveBní a demoliční odpad 
Změna Obecně závazné vyhláš-

ky o stanovení městského systému 
odpadového hospodářství, která by 
měla být účinná od 1. 1. 2024, při-
nese nový způsob nakládání se sta-
vebním a demoličním odpadem. Od 
počátku roku 2024 nebude možné 
na Sběrném místě odkládat staveb-
ní a demoliční odpad.

Likvidaci stavebního a demoliční-
ho odpadu vznikajícího v domácnos-
ti si bude muset každý zajistit sám 
na své náklady v souladu s platnou 
legislativou.

Toto opatření bylo zavedeno s cí-
lem posílit udržitelnost a podporo-
vat odpovědný přístup k nakládání 
s odpady.

Od 22. 12. 2023 do 1. 1. 2024 bude sběrné místo odpadu u vodojemu zavřeno.

Lucie Dlouhá
referentka odpadového hospodářství
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otevírací doBa na vánoce

Vážení spoluobčané a návštěv-
níci pohřebiště, v období vánoč-
ních svátků bude upravena otevíra-
cí doba kanceláře správy pohřebiště 
Buštěhrad se sídlem Revoluční 1, 
Buštěhrad. Dne 20. 12. 2023 bu-
de otevřeno od 8:00 do 12:00 a od 
13:00 do 17:00 hod., ve dnech 27. 
12.–29. 12. 2023 bude kancelář 

z technických důvodů uzavřena. 
Provoz pro veřejnost bude obnoven 
v první úřední den v novém roce, 
tj. 4. 1. 2024 v běžné otevírací době. 

Otevírací doba hřbitova se v do-
bě vánočních svátků nemění, je ote-
vřen denně od 8:00 do 17:00 ho-
din. Výjimkou je Štědrý den, kdy 

bude hřbitov otevřen od 8:00 do 
22:00 hod. 

Za kolektiv správy pohřebiště 
přeji všem příjemné svátky.

Jaroslava Hanáková Holeyšovská
správa pohřebiště Buštěhrad

poškoZování doBrého jména hasičů

Ráda bych napsala pár slov k sou-
časným debatám kolem buštěhrad-
ských hasičů. Bohužel již mnoho 
měsíců trvá stav, kdy si někteří ne-
spokojení lidé vzali na mušku na-
še hasiče, či především jejich velite-
le. Šíří se zde fámy, co všechno naši 
hasiči nemají v pořádku, jak plýtvají 
financemi města, kupují si vybave-
ní, které vlastně nepotřebují, či snad 
dokonce provádějí nějaké finanční 
machinace a lžou zastupitelům. Do-
konce bylo podáno trestní oznáme-
ní s podezřením na trestný čin proti 
majetku, a hasiči i jejich velitel byli 
opakovaně veřejně uráženi na soci-
álních sítích i na zasedáních města 
a bylo jim různě vyhrožováno. 

Hasiči mají samozřejmě všechno 
v pořádku, jsou organizační složkou 
města, takže veškeré jejich účetnic-
tví je součástí účetnictví města, ne-
mají vlastní účet ani IČO, nemohou 
si „jen tak“ něco kupovat. Na kaž-
dý rok mají závazný podrobný roz-
počet schválený zastupitelstvem, na 
každou věc, která se kupuje, mu-
sí být vystavená objednávka, kte-
rou podepíšu jednak já, jednak pa-
ní účetní, aby zkontrolovala, zda 
je rozpočtově krytá. U dotací je 
představa podvodu ještě bizarněj-
ší – vždyť například dopravní au-
tomobil, na který jsme dostali do-
tace, je zde fyzicky přítomen, jezdí 
na výjezdy, a poskytovatel dotace 
si jej může kdykoliv zkontrolovat 

včetně dlouhého soupisu vybave-
ní. Dotace musejí být vždy vyúč-
továny do haléře, opravdu nevím, 
kde někdo vidí prostor pro nějaký 
podvod. Účetnictví města je navíc 
kontrolováno dvakrát ročně audi-
tory z Krajského úřadu Středočes-
kého kraje.

Bohužel to na mě činí dojem, že 
hlavní příčinou tohoto boje proti 
hasičům jsou zřejmě osobní zášti 
některých bývalých členů, kteří se 
zhruba před dvěma lety v jednotce 
nepohodli a odešli. Doteď však stá-
le dokola rozebírají staré události, 
místo aby jako rozumní lidé tu věc 
skousli a nechali bývalé kolegy žít. 
Přestože jsme tyto záležitosti s ně-
kterými opakovaně osobně řešili 
– místostarosta Jakub Plášek i  já, 
o své pravdě nás nepřesvědčili. Na 
fungování jednotky mám zcela jiný 
názor nejen já, ale valná většina za-
stupitelů. Zastupitelstvo za našimi 
hasiči stojí, jednotka je vybavová-
na s naším souhlasem a jejich práce 
si vážíme. Přestože jsme tento svůj 
názor stěžovatelům opakovaně sdě-
lili, nejsou schopni jej respektovat 
a dál pokračují v útocích na hasiče, 
v poškozování jejich dobrého jmé-
na, a tím pádem vlastně i v poško-
zování dobrého jména města. Obá-
vám se, že z toho budeme muset 
začít vyvozovat nějaké právní dů-
sledky, protože je to už hodně přes 
čáru a okrádá nás to o čas a energii.

Bezpečnostně dopravní výbor 
města, jehož členy či sympatizanty 
jsou shodou okolností někteří kriti-
ci hasičů, si v zastupitelstvu prosadil 
zadání studie, která měla zmapovat 
vybavení naší jednotky ve vztahu 
k její kategorii. Výsledkem studie 
bylo konstatování, že naše jednot-
ka, která spadá do kategorie JPO 
V, je nadstandardně vybavená, a je 
velmi dobře personálně obsazená. 
Tuto informaci zastupitelé vzali na 
vědomí – víme, že naši hasiči jsou 
dobře vybaveni, zastupitelstvo jim 
prostředky na toto vybavení schvá-
lilo (a část z něj získali bezúplatně). 
Stěžovatelům se ale toto stanovisko 
zastupitelstva nelíbí, a stále se snaží 
prosadit diskusi o zredukování vy-
bavení a financování jednotky (měli 
bychom se prý zbavit například jed-
né ze dvou cisteren, detektoru ply-
nu, a dalšího vybavení). Jako argu-
ment slouží, že naši hasiči jsou příliš 
dobře vybaveni na jednotku JPO V, 
a do kategorie JPO III se nikdy ne-
dostanou. Dalším kuriózním argu-
mentem je, že musíme dát pryč jed-
nu z cisteren, abychom – až jednou 
budeme stavět novou hasičárnu – ji 
nemuseli stavět moc velkou. Stavba 
nové hasičárny ovšem není na po-
řadu dne, současná hasičárna slou-
ží dostatečně a vejdou se tam obě 
cisterny.

Co se týče zařazení jednotky, 
velmi cenné bylo vyjádření ředitele 
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A K T UA L I T Y

HZS Středočeského kraje, územní-
ho odboru Kladno, p. Vondry, který 
se uvolil přijít na zasedání zastupi-
telstva. Pan ředitel sdělil, že buště-
hradští hasiči jsou velmi schopní 
a dobře vybavení, a z tohoto důvo-
du budou zařazeni do poplachových 
plánů a budou moci zasahovat mi-
mo katastr města – přestože jsou te-
dy JPO V, budou fakticky plnit úko-
ly, jako JPO III. 

Ani vyjádření takové autority, ja-
ko je ředitel územního odboru, však 
kritikům nestačí. Situace dospěla do 
bodu, kdy se někteří snaží za kaž-
dou cenu na hasiče „něco“ najít a je-
jich velitele nejspíš otrávit natolik, 
aby složil funkci. Kromě trestního 
oznámení z jara zde máme napří-
klad udání na Stavební úřad týkají-
cí se hasičárny. Dále přišlo udání na 
inspektorát práce ohledně hasičské 
plošiny, a hasičům bylo vyhrožo-
váno dalším trestním oznámením. 
Nevím, zda původci těchto podně-
tů domyslí, že tímto šikanují nejen 
hasiče, ale vlastně celý úřad a Tech-

nické služby.  Pokaždé to zaměst-
ná nejen velitele hasičů, ale mnoho 
dalších lidí od starostky až po účet-
ní a provozního technika. I TS mají 
plošinu, takže se museli přichystat 
na kontrolu (přestože letos už jednu 
absolvovali). K výslechům na policii 
jsou zváni nejen hasiči, ale i já jakož-
to statutární zástupce. To, že musíme 
neustále reagovat na takovéto pod-
něty, a dokládat, že máme všechno 
v pořádku, nás stojí spoustu hodin 
ztraceného času, kdy jsme mohli dě-
lat něco užitečnějšího. Nabízí se do-
mněnka, že útoky nejsou směřovány 
jen na hasiče, ale i na vedení města 
jako takové, cílem je zřejmě nás co 
nejvíce otrávit a zdiskreditovat.

Přijde mi velmi smutné, že ně- 
kdo takto obsesivně pronásleduje na-
še hasiče a otravuje život lidem, kteří 
městu dobrovolně a zdarma věnují 
stovky hodin svého času, kteří jsou 
24 hodin denně a 7 dní v týdnu v po-
hotovosti, aby mohli kdykoliv vyjet 
řešit jakýkoliv i banální problém na-
šich občanů, a to v situaci, kdy v re-

publice za posledních 10 let zaniklo 
cca tisíc sborů dobrovolných hasičů, 
protože leckde to už nechce nikdo 
dělat. Naše jednotka existuje 3 ro-
ky, a za tu dobu se dokázala vybavit 
a vycvičit tak, že brzy bude fungo-
vat jako jednotka s rozšířenou pů-
sobností. Máme přes dvacet členů, 
mnohé okolní jednotky nám mo-
hou jen tiše závidět. O našich hasi-
čích se ve Středočeském kraji ví, jsou 
například jednou z jednotek, která 
je určena pro výstavbu mobilních 
prvků protipovodňové ochrany hl. 
m. Prahy. Pomáhali i vloni v Hřen-
sku. Každou chvíli mi přijde z nějaké 
události děkovná reakce, kde je prá-
ce našich hasičů chválena. A místo 
abychom z toho mohli mít radost, 
musíme neustále odrážet útoky a po-
mluvy a dokazovat, že se zde neděje 
nic nekalého. 

Budu doufat, že naše hasiče ten-
to nátlak neotráví a budou mít i na-
dále chuť pro Buštěhrad něco dělat.

DJ

drUhá šance pro podnikatele – dotace na technologie a aplikace pro 
konkUrenceschopnost

V polovině srpna 2023 vyhlásila 
správní rada Místní akční skupiny 
Přemyslovské střední Čechy o. p. s. 
naši první výzvu OP TAK (Operač-
ní program Technologie a aplikace 
pro konkurenceschopnost). Vložili 
jsme do ní celou alokaci, kterou má-
me k dispozici (6,87 mil. Kč). Příjem 
projektových záměrů byl ukončen  
5. října 2023. 

Podáno bylo jen 7 projektových 
záměrů a z alokace nebyla vyčer-
pána ani polovina. Počátkem roku 
2024 proto vyhlásíme druhou výzvu 
za podobných podmínek jako prv-
ní. Žadatelé z první výzvy již další 
žádost podat nemohou.

Pravidla stanoví, že projekty mu-
sí mít způsobilé výdaje od 250 tisíc 
do dvou miliónů korun, dotace je 
50 %. Dílo musí být jednoetapové 
a musí být dokončeno do poloviny 
roku 2026. Na co lze žádat? Pravi-
dla obecně uvádějí, že na roboti-
zaci, automatizaci, digitalizaci, na 
web nebo cloud a na komunikač-
ní a identifikační infrastrukturu. 
Podrobně jsou způsobilé výdaje po-
psány v příloze č. 2 výzvy pro míst-
ní akční skupiny.

V průběhu podzimu byly koneč-
ně doplněny webové stránky Agen-
tury pro podnikání a inovace, kde 
jsou pohromadě potřebné doku-

menty k OP TAK včetně manuá-
lů a častých dotazů. Najdete je zde:

https://www.agentura-api.org/
cs/podporovane-aktivity-optak/
technolog ie -pro -ma s- optak /
technologie-pro-mas-clld-vyzva-i/ 

Základní dokumenty, a hlavně 
aktuality k druhé výzvě najdete ta-
ké na našich webových stránkách 
https://www.premyslovci.cz/obdo-
bi-2021-2027/op-tak-operacni-pro-
gram-technologie-a-konkurence-
schopnost 

Jarda Huk,
Přemyslovské střední Čechy 

o. p. s.
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S P O L EČ E N S K Á  K R O N I K A

michaela svoBodová – terénní pracovník

Dovolte, abych se vám předsta-
vila, jmenuji se Michaela Svobo-
dová a nově působím jako terén-
ní pracovník v Buštěhradě. Jedná 
se o projekt „Přemyslovci pomá-
hají‘‘, který nabízí pomoc zdarma 
pro buštěhradské občany se sníže-
nou soběstačností z důvodu zdra-
votního postižení, věku nebo chro-
nického onemocnění. Bydlím zde 
již 8 let a velmi ráda se účastním 
společenských a kulturních akcí 
v Buštěhradu. Ve volném čase ráda 
fotografuji a chodím na procházky 
se synem. Věřím, že tento projekt 
pomůže nejen vám, ale i mně vzá-
jemně obohatit naše životy.

vítání oBčánků

Ve středu 8. 11. 2023 jsme do 
Buštěhradu přivítali 6 nových ob-
čánků – Lily, Josefínu, Julii, Jes-
sicu, Anetu a Pavla. Dětem pře-
jeme, aby šťastně vykročily do 

života, který je teprve čeká. Ro-
dičům přejeme, aby si užívali kaž-
dou chvíli se svým i dětmi a svo-
jí rodinou – vždyť nejdůležitější 
v našem životě není jenom zdra-

ví, ale také mít dostatek času pro 
své nejbližší.

Jana Zemanová, 
matrikářka
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S hlubokým zármutkem oznamujeme, že dne 3. listopadu nás navždy opustila 
paní Marie Kotoučová (rozená Kosová) ve věku 70 let. Kdo jste ji znali, zavzpomínejte na ni 
s námi.

manžel Josef Kotouč s dcerou a synem

Dne 25. 10. 2023 zemřela čestná 
občanka města Buštěhradu, paní 
Marie Horová. Svůj život zasvěti-
la dvěma celoživotním ideálům – 
dětem a hudbě. 

Lásku k hudbě zdědila po svém 
otci, učiteli hudby, a ta ji prováze-
la celým životem. Více než 45 let 
nadšeně působila v Buštěhradském 
pěveckém sboru, ve kterém svým 
altovým hlasem vytvořila řadu 
krásných hudebních zážitků. Ma-

ruška, jak ji všichni ze sboru zná-
me, byla nejen skvělou muzikant-
kou, ale zejména skvělým člověkem.

Měla velký dar svojí dobrosrdeč-
ností, upřímností a nezaměnitel-
ným projevem stmelovat kolektiv 
a vytvářet dobrou náladu a atmo-
sféru. Z její osobnosti vždy vyza-
řoval velký optimismus a radost ze 
života. Tu dovedla kolem sebe šířit 
a rozdávat plnými hrstmi. Bylo to 
pro ni tak samozřejmé, že si to snad 
ani neuvědomovala. Její přítomnost 

v kolektivu byla vždy zárukou dob-
ré nálady, a proto byla tak oblíbená 
u mladých i starších.

Kéž by bylo víc takových lidí ja-
ko naše Maruška.

Bude s naším sborem v duchu 
stále zpívat a rozdávat naším zpě-
vem radost všem lidem. Nikdy na 
ni nezapomeneme.

Za Buštěhradský pěvecký sbor
Jiří Novák,

Antonín Maurer

BUde stále s námi!
„Ahoj, holky moje, to jsem ráda, 

že jste přišly!“
Tak nás ještě 8. září vítala neustá-

le usměvavá a vitální Maruška Ho-
rová, naše Merry.

My, staré Berušky, jsme přišly naší 
„druhé“ mámě, tak jako každoroč-
ně, popřát k narozeninám.

...Ale jak to všechno začalo?! 70. 
léta, doba tzv. normalizace, nebyla 
příliš radostná. My, tehdy ve věku 
7–8 let, jsme to ale tak neprožívaly.

Když byl v roce 1970 zrušen Ju-
nák, bylo jasné, že se manželé Ho-
rovi práce s dětmi jen tak nevzdají. 
Vznikly tak tedy, pod „pláštíkem“ 

pionýrské organizace, dva oddíly; 
chlapecký oddíl Zálesáci, ty vedl Ka-
rel Hora (Jasan), a dívčí oddíl Be-
rušky. Naší vedoucí tak pochopitel-
ně byla Merry.

Během let přicházely a  logicky 
i odcházely některé členky oddílu. To 
zdravé jádro se ale kamarádí dodnes.

M A R I E  H O R OVÁ

Berušky na výpravě na Okoři, zdroj oddílová kronika Berušky na setkání s Maruškou, zdroj oddílová kronika
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Svatební fotografie, archiv rodinyMarie Horová, archiv rodiny Milující babička s vnukem Janem, archiv rodiny

Marie Horová při převzetí čestného občanství

Tehdy, v době dětství a dospívání, 
jsme si vůbec nedovedly představit, 
jak jinak trávit páteční odpoledne 
než v klubovně našeho oddílu. Zde 
jsme se, i díky Merry, tolik nasmá-
ly, zpívaly, učily se pro život podle 
skautských zásad. Nechyběly výpra-
vy do přírody, brigády, ale hlavně 
letní tábory.

Naším „druhým“ domovem se 
stala louka u jezu na řece Střele, po-

blíž Rabštejna. (...tábor, splav a ku-
chyně, to je naše svatyně!) 

Hrály jsme celotáborové hry, uči-
ly se používat pilu a sekerku, tréno-
valy morseovku, loupaly brambo-
ry a pomáhaly v kuchyni. Prožívaly 
i první lásky!

Současný oddíl tak pokračuje 
v našich stopách již třetí generací 
a přináší smysluplnou náplň volného 
času i dnešním malým Beruškám.

A pokud dnes žadoní naše vnou-
čata: „Babi, povídej, jaké to bylo, 
když jsi byla malá...“ je to hlavně 
o nepřeberném množství krásných 
dobrodružství z tábora, z „beruškov-
ského“ dětství, o naší Merry.

Ano, je tu pořád s námi!

                     Naďa Lexová 
(Procházková)

vZpomínky na marUškU horovoU

Marušce Horové bych chtěl podě-
kovat už jenom za to, že tu byla. Ne-
byla tu jenom pro své nejbližší pří-
buzné, ale celým svým životem pro 
celé své okolí byla požehnáním. Šíři-
la kolem sebe klid, pohodu a vstříc-
nost. Je pro nás i budoucí velkou 
škodou, že takoví lidé odcházejí. 
Současná uspěchaná doba podobné 
osobnosti nepřináší (chtěl jsem říct, 
že je nevychovává), takové, které by 
dál nesly tu pochodeň lásky, poho-
dy a krásného soužití ve společnos-
ti... Je mi z toho smutno!

Jaroslav Pergl, kronikář
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kalendář 2024 – BUštěhradští ptáčci

Za naši buštěhradskou školu a za 
všechny děti, které paní Horová uči-
la, bych rád poděkoval za vše, co pro 
naše město a občany udělala. Být 
vzorem pro další generace, učit dě-
ti stát se platnými členy společnos-
ti, předávat své zkušenosti a posky-

tovat útěchu ve chvílích, kdy to žáci 
potřebují, je tím hlavním posláním 
nás pedagogů. Paní Horová tuto roli 
plnila dlouhá léta, ovlivnila tak živo-
ty mnoha lidí a vstoupila do mnoha 
srdcí. Jako kolegové jsme se ve ško-
le už nesetkali, ale od bývalých žá-

ků školy jsem slyšel hodně dobrého 
a mnoho pozitivních vzpomínek. 
To zcela jistě dokazuje, jak výjimeč-
nou ženou paní Horová pro mnohé 
lidi byla.

Za ZŠ Oty Pavla Buštěhrad 
Václav Barták (ředitel školy)

Jan Hora
 
Buštěhradský rodák, fotograf pří-
rody a  hlavně opeřenců. Fotogra-
fii se intenzivně věnuje od roku 
2020. První autorská výstava foto-
grafií proběhla v  roce 2023. Práce  
J. Hory doznala širšího uznání zařa-
zením mezi nejlepší snímky v rám-
ci prestižní fotografické soutěže 
CZECH NATURE FOTO 2023. 

Vít Zavadil
 
O  ornitologii se zajímá od svých 
dětských let. Od roku 1980 nahrá-
val ptačí hlasy. Několik CD a DVD 
s  hlasy přírody vydalo NSEV 
Kladno-Čabárna a  nakladatelství 
Guerilla Records proložilo jeho 
nahrávky básněmi I. M. Jirouse. 
V posledních pěti letech se věnuje 
fotografování živočichů.

 
   Vážení sousedé, máme pro vás 
nový nástěnný kalendář pro rok 
2024. Chcete mít doma krásné 
fotografie od Jana Hory či Víta 
Zavadila a  zároveň se dozvědět, 
jací známí i  méně známí ptáč-
ci vám lítají nad hlavou u  nás  
v Buštěhradě? 
    Kalendář je k prodeji za 299 Kč 
v Infocentru Buštěhrad.                            

Za Infocentrum Buštěhrad
HJ

I N FO K É N KO
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ST R O J  Č A S U

V Ý B O RY  M Ě STA

Kde se vzala, tu se vzala, v Infocentru se najednou objevila tato fotografie dětí z buštěhradské mateřské školky 
z roku 1941. Zajímalo by nás, zda se někdo z našich čtenářů na fotografii pozná, a budeme rádi, když se nám 
ozve i dobrá duše, která fotografii do Infocentra přinesla – děkujeme.

Led 

představUjeme vám helenkU BleskovoU – členkU kUltUrního výBorU

Je mi ctí, že jsem dostala příle-
žitost udělat rozhovor do Buště- 
hradského zpravodaje s – alespoň 
dle mého názoru – jednou z nejza-
jímavějších osobností v Buštěhradu, 
a to s Helenou Bleskovou.

Helenka je velmi pozitivní 
a energický člověk, který se širo-
kým úsměvem zdraví každého, ko-
ho potká. Naši služebně nejstarší 

(a neskutečně činorodou) členku 
místního kulturního výboru mů-
žete zahlédnout, mimo jiné, na pó-
diu v AktOFFce, kde se svými přá-
teli z Divadla KiX ráda baví diváky. 
Můžete si s ní osobně popovídat 
v buštěhradském infocentru, kde 
vám ochotně a s přátelským úsmě-
vem poradí se vším, na co se zeptá-
te. Potkat ji můžete na většině kul-

turních akcí, které se v Buštěhradě 
konají, a to nejen jako hosta, ale též 
jako organizátora či dobrovolníka 
v občerstvovacím stánku. 

Pokud půjdete k volbám a bu-
dete mít štěstí na okrsek, Helenka 
vás s veselým úsměvem přivítá ja-
ko členka volební komise. 

Její životní energie je podle mého 
názoru prostě obdivuhodná a jsem 
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osobně velmi ráda, že mohu být je-
jí kolegyní a parťákem ve zdejším 
kulturním výboru.

Helenko, jsi původem
z Buštěhradu?

Ne, jsem Pražák. Do Buštěhra-
du jsem se přivdala, a i když nám to 
později nevyšlo a já se odtud na čas 
odstěhovala, pořád jsem na Buště- 
hrad dojížděla na různé akce a udá-
losti, protože to tu prostě miluju 
a mám ráda místní lidi. 

Proč ses přidala ke kulturnímu vý-
boru? Co tě k tomu přivedlo?

Chtěla jsem pomáhat při akcích, 
protože mám ráda lidi a ráda jsem 
akční. 

V tu dobu jsem se hodně pohybo-
vala mezi lidmi. Hrála jsem s holka-
ma ve Zdenda týmu fotbal, později 
nohejbal. Když zanikl Zdenda tým, 
vznikly Šťabajzny, ve kterých jsem 
též působila. Začala jsem hrát v di-
vadle, a v neposlední řadě jsem se 
přidala i do Červeného kříže. 

Jak dlouho jsi členkou kulturní-
ho výboru?

Členkou kulturního výboru jsem 
přibližně od roku 2003 nebo 2004, 
takže nějakých dvacet let.

Co tě na práci ve výboru baví?
Lidi, se kterými pracuju, mě ba-

ví. Mám radost, že máme nové členy 
s novou energií a zápalem pro věc. 

Ráda organizuju. Baví mě všech-
no ohledně pořádání akcí, hlavně 
ten adrenalin při přípravách, aby 
všechno klaplo. Naplňuje mě ten po-
cit, když se pořádaná akce povede 
a všechno klapne. 

Jsi velmi činorodá osobnost. Kde 
na to vše bereš energii?

Asi ve mně prostě je a spíš se tím-
to způsobem potřebuju trochu vybít. 

Jak všechny své aktivity stíháš?  

Má tvůj den více než 24 hodin?
Dříve jsem byla ještě akčnější než 

teď, to jsem vůbec neuměla odpočí-
vat. Dělala jsem v domově s pečo-
vatelskou službou dvanáctihodino-
vé směny a ve volných chvílích jsem 
pořád něco dělala. Zastavila mě až 
nemoc. Teď už opravdu umím od-
počívat. Ve volných chvílích ráda 
navštěvuji různé kulturní akce, na-
příklad divadla nebo různá hudební 
vystoupení v Aktoffce, či ples školy. 

Jakým způsobem odpočíváš?
Jsem filmový maniak, ráda se 

koukám na filmy a odpočívám při 
nich. Nechávám si od kamarádů 
a známých doporučovat hezké fil-
my, abych je mohla zhlédnout a zjis-
tit, jestli se budou hodit do letního 
kina. Jakmile objevím nějakou fil-
movou bombu, hned ji zařazuji do 
seznamu pro letňák. Bohužel ně-
které pak třeba z technických, nebo 
i jiných důvodů nemůžeme v letním 
kině přehrávat. Ale stále po okolí 
sbírám inspirace a tipy.

Takže ty vlastně pracuješ i při té 
relaxaci.

Ano, já vlastně odpočívám vybí-
ráním filmů do letního kina.

Je něco, co tě při pořádání a orga-
nizování městských akcí zklamalo?

Asi mě nejvíce mrzí nekonstruk-
tivní kritika. Lidé jsou rádi konzu-
menty, ale vůbec nevidí, kolik za 
vším stojí práce. Například přípravy 
čarodějnic zaberou tři dny života. 
Zvláště náročné byly čarodějnice po 
covidu, kdy se očekávala účast při-
bližně 400 lidí, ale přišlo jich 800. 
Lidé přijížděli i z Kladna, což ni-
kdo neočekával, tudíž zboží neby-
lo dost. Chyba se může stát, nejsme 
stroje. Lidé ve stáncích pracovali 
jako dobrovolníci ve svém volném 
čase. Všechno se snažíme dělat tak, 
aby to bylo co nejlepší a aby lidi by-
li spokojení. Sama sobě jsem pro-

tivná, jaký jsem hnidopich, a jak 
prostě potřebuji, aby všechno fun-
govalo jak má.

Jak se s kritizováním osobně vy-
rovnáváš? Přemýšlela jsi někdy 
nad tím, že bys se vším skončila?

Ne! Nepřemýšlela. I když mi to 
bere energii, tak jí mám pořád ješ-
tě dost. 

Co tě naplňuje radostí kromě or-
ganizování akcí? 

Ráda dělám divadlo, to mě napl-
ňuje radostí. Teď mám ještě radost 
z malé vnučky, které je pět měsí-
ců. Je to taková moje velká radost 
v malém balení. 

A radost mi vždycky dělal můj 
muž!

Máte pocit, že by vás práce v kul-
turním výboru taktéž bavila? Jste 
kreativní, pracovití, činorodí, spo-
lehliví? Umíte přátelsky a trpělivě 
jednat s lidmi? 

Pokud byste pocítili zájem 
o  rozšíření řad kulturního vý-
boru, neváhejte se obrátit na je-
ho předsedkyni Evu Gallatovou:  
gallatova@mestobustehrad.cz

Michaela Balcarová
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Zlatý BUštěhradský jUdista

V jednom z minulých zpravoda-
jů jsme psali o tom, jaké neskuteč-
né dětské sportovní talenty zde na  
Buštěhradě máme. Mnozí z nich 
i  přes svůj věk dosahují velkých 
republikových i  mezinárodních 
úspěchů.

Dovolte mi představit vám jeden 
takový velký talent. Je jím Kryštof 
Ulrich z oddílu juda při TJ Sokol. 
Ten je čerstvým držitelem mistrov-
ského titulu – stal se přeborníkem 

(to je jako mistr v jiných sportech) 
České republiky ve své kategorii U14. 
Krásnou zlatou medaili si vybojo-
val 4. 11. na přeboru České repub-
liky starších žáků a žaček v Ostra-
vě. Moc mu k tomu blahopřejeme 
a přejeme mu ještě spoustu vybojo-
vaných vítězství!

Tímto titulem ale Kryštofovy 
úspěchy nekončí. Letošní rok byl pro 
Kryštofa obzvlášť povedený. V seri-
álu českého poháru (3 závody) získal 
2x zlatou medaili (Nový Bydžov, Br-
no) a jednou bronzovou (Ostrava). Je 
také přeborníkem se zlatou medailí 
v Sokolském přeboru v Hradci Krá-
lové. A daří se mu i na mezinárod-
ních závodech – získal bronzovou 
medaili na mezinárodním turnaji 
Grand Prix Judo v Považské Bystri-
ci. A k tomu další zlaté a medailové 
umístění z nižších soutěží v rámci 
celé republiky.

Je jasné, že za těmito úspěchy stojí 
především hlavní trenér oddílu ju-
da Martin Plocar, který jej vede již 
od jeho počátku v roce 2015. A je vi-
dět, že pod jeho vedením se judu na 

Buštěhradě výborně daří. Úspěšný 
není z buštěhradského oddílu juda 
pouze Kryštof, tituly sbírají i dal-
ší Martinovi svěřenci. Jen za letoš-
ní rok mají 7 zlatých medailí z mis-
trovských soutěží (krajský přebor či 
sokolský přebor) a desítky (asi 37) 
zlatých medailí z ostatních soutě-
ží! A samozřejmě spousty krásných 
druhých a třetích míst. A daří se zde 
i Kryštofovu bratrovi Ondrovi, kte-
rý má na svém kontě několik (asi 6) 
zlatých umístění.

Proslulost oddílu buštěhradské-
ho juda roste a jeho jméno se stává 
vyhlášeným. Díky tomu se do od-
dílu stahují děti ze širokého okolí 
a je o něj velký zájem. Již dávno je 
kapacita naplněna a pod dozorem 
zkušených trenérů se v něm připra-
vuje už téměř 70 dětí. Což je i vzhle-
dem k omezené kapacitě sokolovny 
maximum.

Musíme zde ještě zmínit i Kryš-
tofovu maminku, Jitku Chadovou, 
která má na Kryštofových úspěších 
velký podíl. Kdo se kolem sportu 
v Buštěhradě jen trochu pohybuje, 

 Kryštof Ulrich s trénem Martinem Plocarem

Oddíl juda TJ Sokol Buštěhrad Vyhlášení vítězů – Přebor České republiky v Ostravě
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Jitku určitě zná. Je totiž všude. Ve 
fotbale trénuje žáky a je i ve výkon-
ném výboru SK Buštěhrad, kde spo-
luorganizuje dění kolem oddílu. Je 
také členkou Sokolu a u nich má na 
starosti, mimo jiné, právě judo. Když 
je potřeba, oblékne si kimono a tré-
nuje i mladé judisty. Běžný Jitčin tý-
den je do posledního místa vyplněn 
sportem: 2x týdně trénink fotbalis-
tů, 2x týdně trénink juda a o víken-
du fotbalové zápasy a závody v judu 
po celé republice. A aby toho nebylo 
málo, tak je Jitka také členkou Spor-
tovního výboru města Buštěhradu, 
kde například připravuje slavnostní 

vyhlášení buštěhradského sportovce 
roku (o tom budeme psát příště). Jit-
ka je zkrátka motor buštěhradského 
sportovního dění.

Jsme rádi, že máme na Buště- 
hradě takové sportovní talenty, kte-
ré nás skvěle reprezentují, a lidi, kte-
ří pro sport a úspěchy svých svěřen-
ců obětují tolik svého volného času. 
Díky vám všem za to!

Za Sportovní výbor města 
Buštěhradu

Jiří Žitník

Kryštof Ulrich - Přeborník ČR v judu 2023

KU LT U R N Í  A KC E  N A  M Ě S Í C  P R O S I N EC
1. 12. od 19:30
 ▶ Kytarové duo Libor Šmoldas  
& Niklas Winter 
Art Club AktOFFka,  
Oty Pavla 246, Buštěhrad 

2. 12. 14:00–19:00
 ▶ Výroba adventního věnce 
Café Parapet, Kladenská 498 
vstupné 350 Kč, rezervace místa 
na 602 427 203 

3. 12. 14:00–19:00
 ▶ Bazárek oblečení, doplňků, 
šperků, knih a dětského zboží 
Café Parapet, Kladenská 498 

6. 12. 18:00–19:00
 ▶ Mikulášský koncert žáků ZUŠ 
v kostele 
Kostel Povýšení sv. Kříže  

7. 12. 18:30–20:00
 ▶ Libuše Palková:  
Pražská náplava na Kladně,  
autorské čtení 
Městská knihovna Buštěhrad 
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Eniesa – vystoupení v Art Clubu AktOFFka, foto M. Žitníková

KU LT U R A

9. 12. 10:00–22:00
 ▶ Vánoční výlet do Chemnitz 
Vánoční výlet autobusem do 
Chemnitz nejen na vánoční trhy. Je 
k dispozici i řada muzeí. Nástup do 
autobusu je ze zastávky Buštěhrad 
(místně U Maciků). Odjezd v 10:00 
hod. Předpokládaný návrat ve 
22:30 hod. Cena 300 Kč/os. Nutno 
se zaregistrovat na jiri.janousko-
vec@seznam.cz nebo tel. 736 203 
133 nebo na MěÚ Buštěhrad  
u p. Zemanové. Pitný režim zajištěn. 

9. 12. od 18:00
 ▶ Slavnostní vyhlášení dětského 
sportovce roku 
Sokolovna Buštěhrad

9. 12. od 19:30
 ▶ Marná snaha – vánoční koncert 
Art Club AktOFFka,  
Oty Pavla 246, Buštěhrad 

14. 12. 17:00–18:30
 ▶ Koncert žáků + výstava prací 
Výtvarného oddělení 
Hlavní budova ZUŠ Buštěhrad, 
Velký sál 

16. 12. 17:00–19:30
 ▶ Kurz zdobení vánočních ozdob 
Café Parapet, Kladenská 498 
(vstupné upřesníme co nejdříve), 
rezervace místa na 602 427 203 

18. 12. 18:00–19:00
 ▶ Vánoční happening Divadla KiX 
Mezi rybníky „Na Babkách“ 

19. 12. 19:00–20:00
 ▶ Velký Vánoční koncert ZUŠ 
Buštěhrad s Buštěhradským  
pěveckým sborem 
Hlavní budova ZUŠ Buštěhrad, 
Velký sál 

23. 12. 16:00–17:00
 ▶ Betlémské světlo 
náměstí U Macíků 

24. 12. od 22:00
 ▶ Česká mše vánoční 
Kostel Povýšení sv. Kříže

co předivo Upředlo v BUštěhradě

Putovní přehlídka regionální 
kultury se po šesti letech vrátila do  
Buštěhradu a celému regionu Pře-
myslovských středních Čech nabídla 
malou ochutnávku ze zdejšího bo-
hatého kulturního a společenského 
dění. V rámci široké nabídky pro-
gramů, za kterými sem jezdí lidé 
z blízkého i vzdálenějšího okolí, na-
bídlo známé prostory na buštěhrad-
ském zámku nebo u rybníků, novin-
kou byla divadelní a koncertní scéna, 
která je od r. 2021 součástí restaura-
ce AktOFFka. Všechny akce navští-
vilo přes 600 diváků.

Hlavní událostí v roce 50. výro-
čí úmrtí nejvýznamnějšího buště- 
hradského spisovatele Oty Pavla byla 
hojně navštívená přednáška „Ota Pa-
vel známý neznámý“ spoluzaklada-
telky jeho zdejšího muzea, paní Mgr. 
Ivony Kasalické. Přednáška, která se 
uskutečnila v sobotu 14. 10. v zámec-
kém sále buštěhradského zámku, na-
bídla řadu pozoruhodných informa-
cí i nově objevených fotografií z jeho 

života a tvorby, o jeho blízké i širší 
rodině i o jeho „válečném“ pobytu 
v Buštěhradě. Nechyběl ani příběh 
o vzniku Buštěhradského muzea Oty 
Pavla, jež s podporou města provo-
zuje jeden z prvně založených zdej-
ších spolků Buštěhrad sobě, který je 
i autorem oblíbené a turisty vyhledá-
vané Stezky historií Buštěhradu vi-
noucí se historickým centrem města.

Buštěhrad patří rovněž výtvarní-
kům akademickým i amatérským. 
Spolu s výstavami nebo umělecký-
mi kurzy či setkáními, které pořá-
dá zdejší Galerie Sýpka nebo ZUŠ  
Buštěhrad, se centrem výstavního 
dění stalo 1. patro zámku Buštěhrad, 
do kterého milovníci malby, kres-
by, grafiky nebo fotografie chodí již 
od roku 2015. Pro PřeDivO si jeho 
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Florbalisté z naší školy, foto Bohumil Kučera

Momentky z Podzimního jarmarku „Na Babkách“, foto M. Žitníková

hlavní kurátor a sběratel umění, pan 
Jaroslav Pergl (jinak též kronikář 
města), vybral středu 4. října, kte-
rou coby poctu věnoval rovněž ju-
bilujícímu Maxi Švabinskému, kte-
rý se narodil před 150 lety. Z velmi 
rozsáhlého díla slovutného umělce 
prezentovala jeho grafiky portrétů, 
přírodních i milostných motivů, zá-
tiší nebo poštovních známek.

Nebyla by to orba divadelní, kdy-
by chybělo divadlo, a to by v Buště- 
hradu zdejší ochotníci z Divadla KiX 
nedopustili. Již osmým rokem zde to-
tiž podzim patří jimi organizované 
přehlídce amatérského divadla s ná-
zvem Divadelní parkování. Letoš-
ní ročník nabídl celkem 7 předsta-
vení pro velké i malé diváky, z nichž 
PřeDivO pozvalo do Art Clubu  
AktOFFka na neděli odpoledne  
1. října děti na pohádku Divadelního 
spolku Žumpa s názvem „Vitamínová 
pohádka“, a dospělé na sobotu 28. říj-
na na „Krvák“ podle Váchala v podá-
ní Divadla Na holou! Všechna před-
stavení jsou beznadějně vyprodána. 

Stejná scéna hostí i hudební pro-
gramy, které si na zdejším pódiu be-
rou za cíl představit známé i zcela ne-
známé domácí i zahraniční umělce, 
jež spojuje jedno hlavní kritérium: 
umělecká kvalita. Není divu, vždyť 
v AktOFFce je k dispozici jedno z nej-
lepších zvukových vybavení, zdejší 
posluchači jsou zde jako v bavlnce. 

Dva z řady koncertů, kterými Ak-
tOFFka své domácí i přespolní pub-
likum pravidelně zásobuje, uvedly ve 
středu 18. října slovenskou folkovou 
zpěvačku Eniesa, jejíž suverénní, ale 
i křehce podmanivý pěvecký projev 
zaujal nejednoho fanouška současné 
silné ženské umělecké hudební fron-
ty. Druhý hudební večer ve středu 25. 
října byl věnován všem fanouškům 
kytary, pro které buštěhradský srd-
cař folku Jan Paulík připravil setká-
ní s kytarovým virtuózem Norbim 
Kovácsem. Hudebně se toho na Bu-
štěhradě děje mnohem víc, všem hu-
debním fanouškům vřele doporuču-
jeme podívat se na stránky aktoffka.
cz, kde si kromě bez nadsázky skvělé 
hudební nabídky přijdou na své i mi-
lovníci kvalitní gastronomie zdejší 
restaurace.

Nedaleko od AktOFFky je i oblíbe-
né místo mezi rybníky, kterému zdej-
ší říkají Na Babkách. Právě tohle ma-
lebné a útulné místo pravidelně hostí 
venkovní akce, jež si najdou své stov-
ky návštěvníků, jako je pálení čaro-
dějnic nebo jarmarky. Taková návště-
va nebyla výjimkou ani pro Podzimní 
jarmark, který sem zavítal v neděli 15. 
října a nabídl celkem 30 stánků s roz-
ličnými regionálními výrobky, pochu-
tinami i rostlinami. Jarmarky se na 
Buštěhradě konají již od r. 1497, a to 
s pravomocí udělenou tehdy českým 
králem Vladislavem II. Jagellonským. 

Jak bylo řečeno výše, PřeDivO je 
na Buštěhradě vždy pouhou malou 
ochutnávkou ze zdejšího dění. Jen 
namátkou od září do konce listo-
padu zdejší kulturní a společenské 
dění rozvlní 9 koncertů, 6 výstav,  
7 divadelních představení, 2 odbor-
né besedy pro veřejnost, 1 den s do-
kumentárními filmy, 3 jarmarky,  
1 hojně navštěvovaný Halloween  
a 1 svatomartinský průvod, 1 vý-
tvarná dílna, atd. Zajímá-li vás, kdo, 
kde a co pro vás na Buštěhradě při-
pravuje, navštivte kalendář akcí na 
webu města nebo stránky všech zdej-
ších spolků a organizátorů, ke kte-
rým patří Buštěhradské muzeum 
Oty Pavla, Divadlo KiX, Art Club 
& Restaurace AktOFFka, Galerie 
a Atelier Sýpka, ZUŠ Buštěhrad,  
Buštěhradské fórum z.s., Rodinné 
centrum Pelíšek, a nebudete-li si vě-
dět rady, vždy je tu pro vás turistic-
ké Infocentrum, které sídlí v buště-
hradském zámku.

Děkujeme za podporu Přemys-
lovským středním Čechám, o. p. s., 
městu Buštěhrad a všem spolkům 
a dobrovolníkům za podporu a tě-
šíme se na viděnou!

Pro Přemyslovské listy sepsal 

Martin Kosa, 
referent pro kulturu a dotace 

města Buštěhrad
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kladno seniorům, senioři nejen kladnU

 Výtvarné kurzy trvají již 10 
let, sponzorem je SAMK, spor-
tovní areály města Kladna. Ny-
ní již téměř rok a  půl pod ve-
dením Galiny Fleischmannové, 
která klade důraz na tvůrčí aspekt 
práce, fantazii. Zároveň se seni-
orky seznamují s  trendy umě-
ní napříč věků včetně směrů  
20. až 21. století. Výstava je inspi-
rativní ukázkou práce žen, ama-
térských umělkyň, kde věk je pou-
hým číslem.

Galina Fleischmannová

Organizátorka kurzů  
s ak. mal. G. Fleischmannovou

Industriální kompozice

Seniorky s lektorkou

Snové město

kam Za kUltUroU v BUštěhradě v.
Pomalu jsme se přesunuli z vý-

chodu města k západu (asi proto, že 
jsme ti „západní Slované“) po hlav-
ní, tedy Kladenské ulici ke zdejšímu 

nákupnímu centru, dříve známé-
mu pod označením Racek, naproti 
muzeu Oty Pavla. V polovině jeho 
dolní části je již několik let kavárna 
s označením „CAFÉ PARAPET“. 
Její provozovatelka, paní Gabriela 
Krátká, zde vybudovala opravdu 
kultivovaný prostor pro setkávání, 
tvoření a inspiraci (což si dala i na 
vizitku), který láká k příjemnému 
posezení s přáteli, ale také slouží 

ke kulturním a vzdělávacím akti-
vitám. Už se zde uskutečnilo ně-
kolik výstav obrazů, koncertů i ak-
cí pro ukrajinské děti ve spolupráci 
s místními výtvarníky. Také se tady 
můžete zúčastnit kurzů háčkování, 
pletení a tvorby mandel. Proběhla 
zde rovněž přednáška terapeutky 
J. M. Eden o tom, co sami můžete 
udělat pro své zdraví.

                                                                         JP
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Foto M. Hauserová

Café Parapet – interiér a akce zde pořádané, foto JP

M Š  A  ZŠ  OT Y  PAV L A  B U ŠT Ě H R A D

výlet 5.c do hvěZdárny

Sešli jsme se před školou v 7:25 
hod, nikdo nepřišel pozdě, naštěstí. 
Pak jsme vyrazili na autobus. Cesta 
byla dlouhá, ale rychle to nakonec 
uběhlo, když jsme si povídali. 

Ve hvězdárně to bylo moc pěk-
né, přišli jsme a začali nám vyprávět 
o hvězdárně. Pak nám pustili pre-
zentační video o vesmíru, gravitaci 
a naší planetě. Když video skončilo, 
šli jsme nahoru do kopule, kde byl 
obrovitánský teleskop a kopule s otá-
čecím mechanismem. Naše třída 5.C 
byla první třídou, která viděla pla-
netu jménem Venuše, a viděli jsme 
i Slunce. Čtvrtek 3. listopadu byl ta-
ké den, kdy planeta Venuše překryla 
Měsíc, byl to skvělý zážitek!

Moje emoce: byl jsem udivený 
a překvapený. 

Cestu zpět naše třída s našimi 
nejlepšími učitelkami Mari a Ren-
čou zakončila v kavárně. I tam si 
to všichni užili. Dali jsme si dortí-
ky a někdo i šejky. Výlet hodnotím 
suprově a moc mě to bavilo.

Za 5.C sepsal 
Lukáš Zikmund
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EC H O  Z U Š

dnes se vám představí…

Raman Hasymau
Pan učitel Raman Hasymau je jed-
nou z mladých posil našeho peda-
gogického týmu. Je zároveň sólistou 
Moravského divadla v Olomouci, 
v ZUŠ Buštěhrad vyučuje čtvrtým 
rokem sólový zpěv. Mohli jsme ho 
slyšet 9. listopadu na zámku na kon-
certě Buštěhradského pěveckého sbo-
ru a ZUŠ, kde se představil společně 
se svými žáky.

Ramane, tvé jméno pro nás zní 
exoticky, prozraď čtenářům něco 
víc o svém původu.

Narodil jsem se v  Bělorusku, 
v hlavním městě Minsku. Moje ma-
minka je Běloruska, otec pochází 
z Ázerbájdžánu. Rodiče žijí stále 
v Minsku, mladší bratr se přestě-
hoval do Polska. Do svých 25 let 
jsem studoval ve své vlasti, nejdřív 
základní školu s hudebním zamě-
řením (hrál jsem na housle) a pak 
konzervatoř. U nás se konzervatoř 
nazývá Hudební college. Už od dět-
ství jsem byl obklopen hudbou. Na 
vesnici u babičky, kam jsem jezdíval 

na prázdniny, jsem zpíval s míst-
ními lidmi církevní písně. Církev 
ani kostel neměli, takže se míst-
ní scházeli u někoho doma. Byla 
to taková tradice. Doma mi táta 
občas pouštěl symfonickou hud-
bu, někdy i ázerbájdžánský folklór. 
S maminkou jsem se učil populární 
písně a vždycky, když k nám přišla 
návštěva, jsem měl potřebu pro ně 
uspořádat domácí koncert.

Je ve tvé rodině i někdo další hu-
debně nadaný?

Moji rodiče pracují v továrně, 
otec zamlada hrál na ázerbájdžán-
ský buben nagara. Můj bratr je 
profesionální sportovec-judista 
a fitness trenér. Moje žena je také 
zpěvačka, vystudovali jsme společ-
ně pražskou konzervatoř a HAMU. 
Jinak se nikdo z mých blízkých pří-
buzných ve světě hudby nepohybuje.

Věděl jsi odmalička, že se budeš 
hudbě jednou věnovat profesi-
onálně, nebo jsi sníval o jiných 
profesích?

Ne, nevěděl. Jako dítě jsem chtěl 
být kosmonautem, ale přitom mě 
moc zajímaly umělecké a  tvůrčí 
obory. Velmi rád jsem kreslil, sklá-
dal origami z papíru, šil plyšové 
hračky, vyřezával různé předměty 
ze dřeva – auta, vrtulníky, meče… 
Ani když jsem nastoupil na konzer-
vatoř jsem si plně neuvědomoval, 
že se jednou budu hudbě věnovat 
profesionálně. Spíš jsem přemýšlel 
o tom, že budu po konzervatoři po-
kračovat v právnickém nebo poli-
tickém studiu.

Uvažoval jsi někdy o jiných sty-
lech, jako třeba pop, jazz, muzi-
kál, nebo tě od začátku lákal kla-
sický zpěv?

Už během studia na konzervatoři 
mě bavil sborový zpěv, zpíval jsem 
s různými skupinami. Později jsem 
se začal zajímat o rock, chtěl jsem 
zpívat v nějaké rockové kapele, ale 
nakonec to tak nedopadlo. Zůsta-
la jen láska k rockové hudbě. Hard 
rock, heavy metal, power metal – 
to miluju.

Po absolvování konzervatoře, ješ-
tě před příchodem do Prahy, jsem se 
chvíli hledal. V tomto období jsem 
se začal vážně zabývat klasickým 
zpěvem. Jednoho dne jsme s kama-
rádem, kolegou z filharmonického 
sboru, poslouchali různé zpěváky 
a narazili jsme na píseň Diciten-
cello vuje v úžasném podání Maria 
del Monaca. Řekl jsem si, že to chci 
umět taky! Zopakoval jsem po něm 
nějaký vysoký tón a kamarád mi 
řekl, že to zní dost podobně, oper-
ně. Pro jistotu jsem si nahrál kou-
sek písně na diktafon, zdálo se mi 
to dobré a napadlo mě, že bych se 
operní zpěv mohl naučit.

O tvém dalším směrování oprav-
du rozhodla taková náhoda, nebo 
byly i nějaké další momenty?

Rozhodujícím momentem bylo, 
když jsem uslyšel árii E Lucevan 
le stelle z opery Tosca G. Puccini-
ho v podání Maria Del Monaca, to 
jsem se do operního zpěvu úplně 
zamiloval. 

Po konzervatoři jsem chvíli stu-
doval dirigování na univerzitě. V té 
době jsem se učil zpěv z videona-
hrávek na internetu, občas jsem za-
šel na konzultaci k různým oper-
ním pěvcům. Po druhém ročníku 
jsem z univerzity přestoupil na Bě-
loruskou hudební akademii. Výu-
ka zde bohužel neprobíhala podle 
mých představ, můj profesor zpěvu 
se mi nevěnoval. Na hodiny chodi-
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li i jiní studenti, navzájem jsme se 
rozezpívávali a někdy se i společně 
učili. Pan profesor jen kýval hlavou 
a říkal: „Tady to bylo dobře, tady 
špatně.“ Kvůli nesprávnému zpívá-
ní mi hlas začal „zapadávat doza-
du“ a zavírat se. Uvědomil jsem si, 
že s tím musím něco udělat, zkusit 
studia v Čechách. 

Nedávno jsi vyhrál konkurz na só-
listu Moravského divadla v Olo-
mouci, kdy a v jakých rolích tě mo-
hou posluchači v Olomouci slyšet?

Teď momentálně připravujeme dvě 
opery, které se tradičně hrají v jeden 
večer, Sedláka kavalíra od P. Mas-
cagniho a Komedianty od R. Leon-
cavalla. Premiéra bude 15. a 16. pro-
since. V Sedlákovi zpívám Turiddu, 
v Komediantech Beppeho.

V červnu budeme dělat Prodanou 
nevěstu od B. Smetany, kde ztvár-
ním roli Jeníka. Můžete mě také vi-
dět v roli Ismaele v opeře Nabucco 
od G. Verdiho.

Jak zvládáš úvazek učitele v naší 
ZUŠ společně s účinkováním v di-
vadle a s cestováním?

Během studií jsem pracoval na 
částečný úvazek ve skladu v Ama-

zonu, tam jsem trávil i veškeré víken-
dy. K tomu jsem měl nějaké koncer-
ty a školní představení. Takže spojit 
ZUŠ a divadlo je pro mě radost a po-
hoda. Navíc mě baví pracovat, mám 
rád, když jsem zaneprázdněn. V lé-
tě, když máme v divadle a ve škole 
prázdniny, jsem na chvíli ztracený, 
nevím, co mám dělat s volným časem.

Nyní procházím obdobím, kdy 
se rozvíjím jako operní zpěvák, sbí-
rám zkušenosti. Jsem velmi vděčný 
vedení opery Moravského divadla 
v Olomouci, že mě vzali do angaž-
má. Tato praxe na jevišti se pak sa-
mozřejmě přenáší i do výuky. Ne-
jde jen o správnou techniku, ale také 
o herectví a o to, jak by se děti měly 
prezentovat.

Kolik hodin zpěvu denně zaberou 
přípravy sólisty opery?

Obvykle 1–1,5 hodiny, nejprve se 
rozezpívám, pak se učím party ne-
bo třeba árie či písně. Někdy zpí-
vám jen cvičení, abych se udržel ve 
formě, pak mi stačí dvacet minut.

Líbí se ti v Česku? Mě by třeba za-
jímalo, co ti pomohlo zvládnout 
jazykovou bariéru. Mluvíš výbor-
ně česky.

 Díky. Zpočátku bylo pro mě těž-
ké rozumět, i přesto, že jsem půl ro-
ku před příjezdem do ČR navštěvo-
val kurz češtiny, později jazyková 
bariéra zmizela. A jestli se mi tu lí-
bí? Mám tuto zemi rád. Je tady vel-
mi krásná architektura a příroda. 
Vzdělání je kvalitní. Lidé jsou tro-
chu uzavření, ale když vás poznají, 
pak se otevřou a přijmou vás. 

Řekneš nám, co tě přivedlo do 
Buštěhradu?

O volném místě učitele zpěvu 
jsem se dozvěděl od spolužačky Ne-
ly Skarkové. Ta v buštěhradské ZUŠ 
tehdy působila. Pro mě to bylo ja-
ko paprsek světla, mohl jsem pře-
stat s prací ve skladu. 

Jsi tady spokojený?
Jsem tady velmi spokojený. Je tu 

skvělé vedení, skvělí kolegové, na-
dané a velmi upřímné děti a báječ-
ní rodiče. Velký dík patří samozřej-
mě panu řediteli Martinu Filovi, 
který vytvořil úžasnou atmosféru 
ve škole, velmi tvůrčí a demokra-
tickou. Takový přístup jen posilu-
je chuť pracovat. Jsem plně odda-
ný své práci.

Najdeš si ve svém nabitém progra-
mu čas na nějaké koníčky?

Píšu elektronickou hudbu, baví 
mě proces zpracování hudby v po-
čítači. Také rád tahám železo v po-
silovně. Snažím se najít si čas na 
všechno. Ale ne vždy se to podaří. 

Jaké máš plány do budoucna?
Mám toho v plánu docela hodně. 

Chtěl bych zkusit nějaké předzpí-
vání nejenom v Čechách, ale třeba 
i v zahraničí, možná nějaké pěvecké 
soutěže. Jednou bych chtěl nahrát 
svoje CD. Abych mohl aspoň něco 
z toho uskutečnit, musím na sobě 
tvrdě pracovat a rozvíjet se.

Nepochybuji, že se ti jednou po-
daří svá přání splnit. Děkuji za roz-
hovor a přeji hodně úspěchů v prá-
ci i osobním životě. 

Zaznamenala Marcela Zilvarová
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C O  S E  D Ě J E  V  B U Š I

halloWeen 2023

V neděli 29. 10. 23 jsme již po-
čtvrté oslavili svátek Halloween. 
Účast byla hojná, odhaduji, že aktiv-
ních účastníků bylo kolem 1200, což 
je naprosto báječné! Zapojily se ma-
lé děti, školáci, adolescenti, dospělá-
ci i senioři. Akce oslovila a oslovu-
je všechny obyvatele napříč všemi 
generacemi.

Jsem moc ráda, že se nepotvrdi-
ly obavy o prchavost oslavy tohoto 
svátku, ba naopak! Každým rokem 
jsem díky vaší hojné, a hlavně stá-

le rostoucí účasti utvrzována v pře-
svědčení, že svátek Halloween, ač jej 
mnozí vnímají jako americkou no-
vinku, navazuje na hlubší vrstvu ev-
ropské kultury. Ve stejnou dobu se 
slavil svátek v již dávných dobách 
– šlo o keltský Samhain nebo jinde 
také nazývaný Beltain. Halloween 
má tedy historický pramen v Evro-
pě. Až později se ve stejném termí-
nu zavedl Svátek všech svatých, kdy 
obvykle vzpomínáme na blízké ze-
mřelé. Ostatně i folkloristé jsou pře-
svědčeni, že Halloween navazuje na 
keltské základy již od 19. století. To, 
že jsme v Buštěhradě oživili tuto tra-
dici, není nějakým pouhým podleh-
nutím komerčním trendům, ukazu-
je se, že se jedná o mnohem hlubší 
a více zakořeněnou záležitost.

Ano, můžeme říct, že symbolika 
Halloweenu v podobě lehce hrozivě 
rozesmáté vydlabané dýně a bílého 
ducha pšouka je hravá a lehká, na-
víc je takto nejčastěji prezentována 
i v mediálním prostoru, v televizních 
seriálech a na sociálních sítích. Ale 
podstata tohoto svátku je prastarého 
původu. Tak nám tu vlastně pod ru-

kama a za přispění všech vzniká je-
dinečné splynutí nové a staré tradice.

Řekněme si, že podstatnou slož-
kou Hallloweenu je i tvořivost, hra-
vost. Halloween není rigidní, zkost-
natělý svátek svázaný nějakými 
pravidly, ale forma jeho oslav je tak 
radostně volná. Lidé se mohou re-
alizovat ve variacích na strašidel-
né motivy při zdobení svých domů, 
kdy více či méně akcentují právě onu 
strašidelnost. Bylo úchvatné sledo-
vat, kolik domů bylo na oslavu to-
hoto svátku připraveno, nazdobe-
no, kolik dekorací dokázali mnozí 
tak kreativně vyrobit. Mohli jsme 
tak vidět ručně vyrobené duchy za-
věšené na stromech nebo obdivovat 
šikovnost a vynalézavost v umístění 
různých pavučin, sítí, kostlivců, pa-
vouků a jiné nezbytné havěti. Vždyť 
hravost, tvořivost a v neposlední řa-
dě i strašidelnost je nejlepším proje-
vem festivity, svědčí to o starém ritu-
álním základu, který je v nás všech. 
Ohromně mě těší, když se ptáte, kdy 
bude zase Halloween a když na sítích 
vidím, že je zájem ještě dříve, než vů-
bec oznámím datum konání oslavy.
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Hostinec U Koulů 1934, foto archiv J. Pergla

Potvrzuje se tak ono známé, že 
funkcí starých rituálů je spojení spo-
lečenství, stejně jako třeba v případě 
oslavy státních svátků – kdy jsme in-
tegrováni jako občané na celém úze-
mí. Jdeme třeba na manifestaci, do 
průvodu nebo se projít na památ-
ná místa naší země a hledáme po-
cit sounáležitosti k zemi, k lidem, 

k sousedům, k sobě. Při oslavě Hal-
loweenu se jedná samozřejmě také 
o integraci – o zapojení.

Navíc to, jak, Halloween slaví-
me skrze naše děti snahou potěšit 
je, obdarovat je, pobavit je, tak jak 
je Halloween spontánní a nenásilný 
prostředek integrace místního spo-
lečenství, které se tak stává mno-
hem víc osobním. Je to perfektní 
příležitost, jak poznat své sousedy, 
jejich děti, něco pro ně připravit, 
předvést své nápady, tvořivost – ať 
už ve zdobení domu nebo ve výrobě 
masek. Stejně tak se zapojují místní 
podniky, které tematicky vyzdobí 
své prostory, připraví speciální me-
nu (děkuji úplně všem, díky Sýpce 
za již tradičně vymazlenou výzdo-
bu, díky AktOFFce za instalaci de-
korací v prostoru, Pizzerii za speci-
ální halloweenskou pizzu, Parapetu 
za sladkosti pro děti a všem dalším, 
kdo se aktivně zapojili).

Symbolika Halloweenu může být 
mediálně stimulována, propago-
vána, ale tak je to dnes nakonec se 

vším, se všemi svátky, bylo by ov-
šem mylné zůstat pouze na povrchu. 
To podstatné leží právě pod ním. 
A to je právě upevňování mezilid-
ských vztahů právě přes ono vzá-
jemné pobavení se a obdarování, 
jakkoli drobné může být. Mě osob-
ně potěší každé jedno dítě, které se 
u nás zastaví a ukazuje mi pyšně 
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svoji masku nebo řekne básničku. 
Nebo řekne, že masku nestihlo, ale 
že má alespoň tričko. Ten křehký 
moment, kdy se pustí ruky rodiče, 
předvede se a vyzvedne si svoji ko-
ledu a pak spokojeně vrací ke svým, 
je přesně ten okamžik, o který tu ta-
ké jde. Moje dítě, tvoje dítě, souse-
dovo dítě jsou v tu chvíli naše děti. 
Naše děti a my s nimi.

Letos se také diskutovala stra-
šidelná atmosféra u některých do-
mů. Moje dcery mi každý rok říka-
jí, mamí, ale my jako děti vlastně 
chceme, aby to bylo strašidelné, my 
se chceme bát. Ano, mají pravdu. 
Halloweenská strašidelnost je pro-
středkem pro vytvoření dobré ná-
lady. Děs a následný smích se drží 
pohromadě, pojí se spolu. Nejdříve 
se vylekáme, ale pak se tomu spolu 
zasmějeme. Je to jako když vyjedete 
na vozíku ze strašidelného zámku – 
nejdříve je slyšet jekot, ale vyjede-
me už rozesmátí. Proto si myslím, 
že tato strašidelnost přitahuje i pu-
berťáky, dospělé, chceme se bát spo-
lu, a pak se tomu taky spolu smát, 
a ještě navíc na to dlouho vzpomí-
nat. Oběšenci, rakve, smrtky – to 
jsou symboly, které nás sice můžou 
děsit, ale to že v tom strachu nejsme 
sami, nás pak ve finále uvolní a ra-
dostně naladí. Čím více je prožitek 
kontroverznější, děsivější, tím je to 
zážitek silnější a tím více se pak po 
překonání strachu smějeme. Je to 
prostě tak, jak fungujeme. Nemě-
li bychom se proto zlobit, když se 
nám zdá, že to někdo v dekoraci 
nebo performanci přepískne, čím 
větší děs, tím nám je pak poskyt-

nuta větší úleva v podobě smíchu.
Neposlední součástí Hallowee-

nu je koledování, kdy děti obchá-
zejí sousední domy v a dostávají 
sladkosti nebo jiné drobnosti. Ta-
dy musím poděkovat všem. Je ob-
divuhodné, jak jste se připravili, 
jak jste sladkosti napekli, nabali-
li, nachystali. Vaší velkorysosti pa-
tří ten dík největší. Drobné dárky 
přinášejí radost jak obdarované-
mu, tak darujícímu. Je to nezištná 
směna a ta je pak principem tvor-
by společenské struktury a vztahů 
mezi lidmi. Proto díky vám všem, 
kdo jste se přihlásili jako tzv. hos-
titelský dům, bez vás by to prostě 
nešlo. Díky, díky a díky.

Závěrem bych chtěla říct 3 věci: 
hřálo mě u srdce, že letos poprvé 
přihlíželi tomu všemu šrumu i ve-
selí senioři z DPS. Sdíleli všeobec-
nou radost, ochutnali naše muf-
finy a tím se komunita ještě více 
propojila.

Druhá věc, která speciálně za-
hřála, byl pán, který si pamatoval, 
že moje kamarádka Markéta v mi-
nulém roce upekla báječná linecká 
kolečka s obrázkem batmana. Pane, 
nemohl jste nás potěšit více než slo-
vy, která jste řekl: „CELÝ rok jsem 
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se na to linecké kolečko těšil.“ Díky. 
Tak za rok pečeme po nocích neú-
navně znovu.

A třetí je ten skokovitý nárůst po-
čtu domů hostitelů, koledníků. To je 

neuvěřitelné. To je přesně ten motor, 
ten důvod, proč za rok Halloween 
prostě uspořádáme znovu. Byla by 
totiž škoda tento stmelující svátek ja-
ko nějakou nepatřičnou novotu bez 

dalšího zamyšlení odsoudit. Protože 
takto bychom byli odsouzeni v ko-
nečném důsledku k nemožnosti spo-
lu něco sdílet, poznávat se a proží-
vat. Avotomtoje. 

Vaše Marcela AD

Za odbornou konzultaci děkuji 
PhDr. Michalu Tošnerovi, PhD.

S P O L K Y,  P Ř Í S P Ě V KOV É  O R G A N I Z AC E  M Ě STA

rok 2023 v dps

Vážení, dovolím si zde shrnout 
rok 2023 v DPS Buštěhrad.

Úvodem se všem omlouvám, že 
propagace a prezentace není naše 
silná stránka. Nechceme se obha-
jovat, ale nemáme na to mnoho ča-
su. Věřím, že to kompenzuje naše  
práce a to mluví za vše. 

Zajistit chod DPS, aktivizaci kli-
entům, dotace a řešit denní problé-
my a starosti klientů. Když je třeba 
i „ kancelář “, jde do terénu ke klien-
tům, když  pečovatelky marodí ne-

bo čerpají dovolenou. To není důvod 
rušit či omezovat služby. Ale roz-
hodně si nechci tady stěžovat, prá-
ci jsme si vybrali a všichni v DPS ji 
děláme rády a s maximálním pra-
covním nasazením, vždy je u nás na  
1. místě klient (samozřejmě je to věc 
úhlu pohledu, který má každý jiný).

Rok 2023 nám přinesl novou služ-
bu, a to péči o trojčata ve Stehelčevsi. 
Jelikož je to nesmírně časově náročné 
(denně od 8:00-16:00 hodin), rozšířili 
jsme naše řady o pečovatelku, která se 
stará pouze o ně. Pracovní smlouva je 
s ní uzavřená na dobu určitou, a to do 
4 let věku dětí. 

Jinak personální obsazení v DPS je 
velmi stabilní 8 let, za což jsem nesmír-
ně ráda a moc si toho vážím.

Ve složení nyní 5 pečovatelek pa-

ní Nachtigalová, Kyndlová, Košková, 
Mejstříková, Neradová , sociální pra-
covnice paní Míšková a ředitelka pa-
ní Vojnová.

Samozřejmě se snažím, abychom 
měli vše potřebné pro naši náročnou 
práci.  Velmi si zakládám na tom, aby 
pracovníci měli pracovní oděvy, různé 
pracovní pomůcky a přístroje k usnad-
nění práce,  v neposlední řadě možnost 
vzdělávání, jelikož jsou na nás ze všech 
stran kladeny čím dál větší nároky. 

V průběhu roku se nám podařilo 
obměnit i automobily pro DPS. Do-
kázali jsme vyřídit dotaci na elektro 
automobil Ford Kuga, pořídit WV 
Caddy a v našem vozovém parku je 
3. rokem Citröen Berlingo s ploši-
nou pro vozíčkáře. Auta jsme nechali 
polepit s označením DPS.
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Přímo v DPS do konce roku mě-
níme vodoměry, měřiče tepla a in-
stalujeme kamery k bezpečí klien-
tů a ochraně majetku. Pořídili jsme 
i wallbox pro nabíjení elektro auta.

Aktuálně pro další období řeší-
me ve spolupráci s městem Buště- 
hrad nový evakuační výtah a věříme, 
že vše půjde hladce, jelikož je oprav-
du zapotřebí. Ať už kvůli bezpečnos-
ti klientů v případě požáru, tak i pro 
denní provoz.

Co se týče aktivizací pro klienty, 
a ne jen pro ty co mají s námi smlou-
vu, tak nás můžete přijít navštívit 
třeba o kavárničku či canesterapii. 

Jinak jsme podnikli několik výle-
tů mimo Buštěhrad, např. jsme na-
vštívili zámek Lány s komentova-
nou prohlídkou vnitřních prostor, 

Turyňský rybník, jahodárnu Vra-
ňany, park Lidice a kulturní akci 
na Stochově.

Akce, které jsou v daném měsíci, 
dáváme na stánky: www.dpsbuste-
hrad.cz, zrovna tak jako případné 
fotografie z akcí. Některé akce jsou 
velmi rychlé a spontánní dle počasí.

Pokud máte nějaký dotaz, rádi ho 
zodpovíme na tel. čísle 724881210, 
312250280 nebo na e-mailu:  
sarka.vojnova@dpsbustehrad.cz,  
klaramiskova@dpsbustehrad.cz. Jis-
tě není od věci si zavolat, domluvit  
schůzku, prohlídnout si třeba i náš 
„Domeček“. Budeme rádi, když nás 
navštívíte a zúčastníte se nějaké ak-
ce, či dne otevřených dveří, který 
pořádáme 1x ročně, v týdnu sociál-
ních služeb.

Závěrem bych ráda poděkovala pa-
nu  Jiřímu Šafránkovi za krásný spon-
zorský dar v podobě vánočního stro-
mečku. A jako poděkování za naše 
služby udělal radost personálu v po-
době nádherných vánočních hvězd.  
Foto zveřejníme v příštím zpravoda-
ji, jelikož není momentálně ještě čas 
adventu a stromeček není nazdoben. 
Na to se chystají klienti v rámci své 
každoroční aktivity.

Vám všem bych popřála za celý 
kolektiv DPS krásné prožití vánoč-
ních svátků v kruhu rodinném, po-
hodu a hlavně hodně zdraví do ro-
ku 2024.

Za DPS 
Vojnová Šárka,

ředitelka

veřejné chytání ryB v BUštěhradě v roce 2023 
Rok se s rokem sešel a s přícho-

dem konce roku nastal i čas bilan-
cování. Jak se již stalo tradicí, kaž-
dou první sobotu v měsíci od dubna 
do října buštěhradští rybáři pořádají 
akci „Veřejné chytání ryb“ na spod-
ním rybníku a pro tuto akci nastal 
čas bilancování. 

V  letošním roce se uskutečni-
ly všechny akce „Veřejné chytání 
ryb“ a kromě června se vždy jedna-
lo o první sobotu v měsíci. Výjimkou 
byl červen, kdy se veřejné chytání ko-
nalo v neděli, protože v sobotu rybá-
ři pořádali „Rybářský dětský den“. 

Celkem se na veřejném chytání 
sešlo 34 účastníků, což je v průmě-
ru 5 účastníků na akci. Je to hodně 

nebo málo? Nevím, protože dlouho-
dobou statistiku nevedeme. Nejvíce 
účastníků bylo v dubnu (9) a nejmé-
ně v září, kdy nepřišel nikdo. Kromě 
rodin s dětmi se veřejného chytání 
zúčastňují i občané, kteří rádi ryba-
ří, ale nejsou „organizovaní rybáři“. 
Akci také využívají otcové a dědečko-
vé k propagaci rybaření u svých po-
tomků (mimochodem, několikrát se 
zúčastnili i mí vnukové za doprovo-
du druhého dědečka). Mladé rodiny 
akci vnímají jako piknik – děti ve-
sele pobíhají, mámy zajišťují občer-
stvení, hlídají děti, tátové se starají 
o nahozené pruty a děti se s chycený-
mi rybami chodí pomazlit před tím, 
než jsou vrácené vodě. Dědové se za-

se snaží vnučstvo naladit na „rybář-
skou strunu“. Zajímavý je i vliv počasí 
na počet účastníků. Počasí na počet 
účastníků v podstatě nemá vliv, pro-
tože i deštivé počasí, silný vítr a nízké 
teploty účastníky veřejného chytání 
neodradí, přijdou a akce se zúčast-
ní. Kromě toho, že se veřejného chy-
tání zúčastňují občané Buštěhradu, 
při „přátelském pokecu“ jsme zjisti-
li, že se zúčastňují i občané okolních 
obcí (Kladno, Makotřasy a Hřebeč), 
ale přijeli i z obcí vzdálenějších (Ko-
leč, Praha, Unhošť). 

Kdy se bude konat další veřejné 
chytání? Odpověď je jednoduchá – 
s pravděpodobností hraničící s jis-
totou se akce bude konat 6. 4. 2024 
v době 8-12 h a doufejme, že počasí 
bude příznivé, protože buštěhradští 
rybáři se těší na velkou účast.

Podrobnosti o pořádání veřejného 
chytání a pravidla rybolovu najdete 
na webovkách MěÚ (kalendář akci) 
a webových stránkách rybářského 
spolku Buštěhrad. 

Ladislav Keller
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poděkování účastníkům podZimní sBírky pro diakonii

Ještě jednou za MO ČČK děkuji, 
a to hlavně všem, kteří přispěli, ale 
i pomáhajícím, bez nichž by ta ak-
ce nebyla možná. Zejména hasičům, 
kde jsme našli azyl, členkám infor-
mačního centra, kde našly azyl boty 

pro bezdomovce pro Krizové cent-
rum Kladno, a také za vypracování 
informačního materiálu k této akci. 
Oceňuji i velkou pomoc pracovníků 
buštěhradských technických služeb, 
kteří v pondělí ráno po akci naložili 
všechny věci do dodávky Diakonie, 
a to z hasičárny i z přízemí zámku. 
Prostě byli jste všichni skvělí. 

Příští sbírka Diakonie bude na ja-
ře. O jejím termínu vás budeme včas 
informovat ve Zpravodaji i ve vývěs-
kách města.

 za ČČK 
Z. Doležalová

Auto plné pomoci, foto ZV

ohlédnUtí Za rokem 2023 v pelíškU

Ve chvíli, kdy čtete tyto řádky, 
už jste nejspíš se svými nejbližšími 
zapálili první svíčku na adventním 
svícnu a zahájili tak ten kouzelný 
předvánoční čas. S blížícím se kon-
cem roku se většina z nás neubrání 
bilancování nad tím, jaký ten letoš-
ní rok pro nás vlastně byl, co se nám 
povedlo, co třeba méně, na co bude-
me rádi vzpomínat a na co bychom 
raději zapomněli. 

A jaký byl tedy rok 2023 pro Pe-
líšek? Dovolím si tvrdit, že byl ro-
kem úspěšným, byl nabitý různoro-
dým programem pro buštěhradské 
i přespolní rodiny a jeho dveře by-
ly často otevřené. S některými z vás 
jsme se potkávali při naší pravi-
delné činnosti v kroužcích, jiní rá-
di navštěvovali naši volnou hernu, 
někoho jsme zaujali některou z na-
šich akcí. 

V nabídce kroužků jsme letos 
měli ty se zaměřením hudebním 
(Hravé notičky, Malý hudebník), 
pohybovým (Cvrčci, Veselé taneč-
ky) nebo výtvarným (Hatla patla, 
Páteční tvoření). Dále Jógu pro ma-
minky, adaptační kroužek pro děti 
před nástupem do školky (Klubík 
bez rodičů) a v neposlední řadě také 
oblíbený Kulíšek (klub Pelíšek) pro 
malinké děti a jejich rodiče. Kdo si 
nevybral z naší nabídky kroužků, 
mohl navštěvovat naši volnou her-
nu, kterou v rozvrhu tradičně na-
bízíme 3x v týdnu.

A koho ani to nezaujalo, mohl se 
s námi potkat na některé ze spous-

ty různých jednorázových akcí. 
V únoru jsme si v Pelíšku zařádi-
li na Karnevalu pro nejmenší, kte-
rý nabízel program pro dvě věko-
vé skupiny (2–4 roky a 3–6 let) tak, 
aby si děti mohly užít společný čas 
s vrstevníky. V březnu jsme navá-
zali na předchozí divadýlka, která 
se v Pelíšku konala, ale tentokrát 
jsme změnili kulisy a představe-
ní s tematikou dopravní výchovy 
Na červenou stát! jsme uskutečnili 
v prostorách buštěhradského zám-
ku. V dubnu se uskutečnila tradiční 
velikonoční dílna. V polovině květ-
na byl pro děti připraven workshop 
Senzory Play, na kterém si vyzkou-
šely různé aktivity na podporu roz-
voje našich smyslů. V květnu jste 
nás také mohli potkat na Jarním 
jarmarku. Začátkem června slaví 
svůj den všechny děti, a právě to je 
čas pro naši největší akci, kterou Pe-
líšek pořádá – Den dětí. I tentokrát 
jsme se potkali v zámeckém parku, 
nyní jsme se společně s dalšími buš-
těhradskými spolky vydali „Po sto-
pách lučních zvířátek“. Workshop všemi smysly, foto Kateřina Burget
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Ani během letních prázdnin Pelí-
šek neodpočíval, ba naopak. Usku-
tečnilo se celkem pět turnusů pří-
městských táborů, přičemž jeden 
z nich byl úplným nováčkem. Jed-
nalo se o tábor pro rodiče s dětmi. 
Byl to úžasný týden, do kterého se 
nezapojily jenom maminky s dětmi, 
jak by leckdo očekával. Mezi našimi 
dospělými účastníky byli i tatínci, 
babičky a dědečkové – a to celému 
táboru dalo skvělou atmosféru. V tu 
dobu už se ale pomalu začaly školá-
kům a školkáčkům odpočítávat po-
slední dny letních prázdnin a i my 
jsme se už pilně připravovali na pod-
zimní část našeho programu. 

Podzim s sebou přinesl opět ně-
kolik tradičních i nových aktivit. 
Mezi těmi tradičními zmíníme 
naši účast na Podzimním jarmar-
ku, Dýňování či Svatomartinském 
lampiónovém průvodu, v prosinci 
se ještě uskuteční Mikulášská. Nej-
výraznější novinkou našeho pod-
zimního programu však byly tema-
ticky zaměřené workshopy Všemi 
smysly, které se konají vždy jednou 
za měsíc. Těší nás obrovský zájem, 
protože téměř všechna místa byla 
obratem obsazena. Poslední novin-
ka v našem programu se uskuteč-
nila na začátku listopadu, kdy se 
v Pelíšku konal workshop Výroba 

krmítka pro ptáčky. Unikátní byl 
v několika ohledech – za prvé jej 
připravil „náš“ dědeček a sám jej 
vedl a za druhé doprovod dětí byl 
výhradně tatínkovský, a to dalo ce-
lému workshopu báječnou atmosfé-
ru. Koho některá z uvedených akcí 
minula, určitě doporučujeme sle-
dovat naše sociální sítě, kde vždy 
vše s předstihem zveřejňujeme. 

Kromě tvorby a přípravy progra-
mu o Pelíšek pečujeme s láskou na 
každodenní bázi, pravidelně kon-
trolujeme jeho vybavení a v rám-
ci možností se snažíme o obnovu 
hraček a dalších pomůcek. V ro-
ce 2023 tedy naše pelíškovské dě-
ti dostaly např. kuchyňku, ponk, 
kuličkovou dráhu, panenky, au-
tíčka a další. 

Zájem o všechny naše aktivity 
nás velmi těší a zároveň je pro nás 
velkým závazkem, abychom nadále 
připravovali takový program, kte-
rý si užijí nejenom děti, ale i jejich 
doprovod. Věřte, že už teď pomá-
háme Ježíškovi, aby nám do Pelíš-
ku opět něco nového přinesl, a ten 
tak stále mohl být „útočištěm pro 
všechny rodiny“.

Zuzana Jonášová

Výroba krmítek v Pelíšku, foto Kateřina Burget Karneval pro nejmenší, foto Kateřina Burget

Sv. Martin přijel mezi nás, foto M. Žitníková
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Z P R ÁV Y  Z E  S O KO L A

halloWeenské řádění v sokolovně

Letošní rok zavítalo halloween-
ské řádění i do buštěhradské soko-
lovny. Zapojily se oddíly všestran-
nosti žáků i  předškoláků. Starší 
děti pod vedením naší paní lektor-
ky Heleny s vervou cvičily ve straši-
delných kostýmech a skvěle si užily 
připravené halloweenské sportovní 
aktivity. Na malé děti čekal dokon-
ce i strašidelný koutek s krásnými 

dekoracemi, které doma vyrobila 
trenérka Barča. Po cvičení si před-
školáčci nalepili do svých sešitů 
z projektu Se Sokolem do života 
strašidelný obrázek. Projektem je 
provází Sokolík Pepík, který nechy-
běl ani na halloweenském cvičení. 

Nebyla to ani první, ani posled-
ní tematická hodina. Všichni na-
ši cvičitelé všestrannosti – Barča, 

Danča, Markéta, Helena, Veroni-
ka a Láďa – si už od září připravu-
jí na své hodiny zábavné sportov-
ní aktivity a hry. A za to jim všem 
patří velký dík.

Blanka Jedličková

sokolové děkUjí Zahradníkům

Možná jste si všimli, že svah 
před sokolovnou změnil svoji po-
dobu. Je vyčištěný, nově osázený 
různými druhy křovin a proti spla-
vení půdy je zabezpečen dřevěný-
mi zátarasy. Všechnu práci s  tím 

spojenou včetně výběru vhodných 
rostlin udělali naši buštěhradští 
zahradníci pod vedením pana  
Petra Kloubka. Chceme jim touto 
formou poděkovat za velmi profe-
sionálně odvedenou práci. 

Už se všichni těšíme na jaro, kdy 
se vše zazelená a rozkvete.

Blanka Jedličková

Sv. Martin s dětmi, foto M. Žitníková Sněžííííí, foto M. Žitníková

Halloween v sokolovně – předškoláci, 
foto J. Pechánek

Halloween v sokolovně – mladší žáci,
foto H. Doležalová

Strašidelný koutek, foto B. Kotlínová 
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sk BUštěhrad – fotBal

Máme za sebou podzimní zápa-
sy našich týmů, ve kterých se daři-
lo především A-týmu a mladší pří-
pravce. Velký posun oproti loňsku 
zaznamenali mladší žáci. Starší pří-
pravka se držela na dostřel druhého 
místa, ale nakonec končí až na čtvr-
tém místě. A-tým přezimuje na čele 
tabulky, za celou podzimní část ztratil 
pouhé čtyři body. Zbývající výsled-
ky, o kterých jsem se ještě nezmínil, 
byly takovéto: Slovan Kladno – SKB 
4:6, velmi napínavý souboj, kde padlo 
hodně gólů na promočeném terénu. 
SKB – Novo Kladno 6:1, tým z po-
předí tabulky, kterého se ale domácí 
SKB nezalekli a hosté odjeli s tučným 
výpraskem. Dále ztráta jednoho bo-
du na Braškově B za remízu 2:2 a po 

výhře na penalty. Dále domácí výhra 
s Baníkem Libušín 4:0 a poslední zá-
pas, ke kterému jsme odjeli do Plete-
ného Újezdu, kde jsme vyhráli 3:0. 
Poslední zápas v Pleteňáku byl jed-
ním z těch nepříjemných, na špat-
ném hřišti, kde si míč dělal co chtěl 
za silného deště, proti soupeři, kte-
rý bránil na vlastním vápně v dese-
ti hráčích. Ale i takové zápasy je po-
třeba zvládat. A protože se nám toto 
v průběhu celého podzimu dařilo, je 
SK Buštěhrad na tomto příjemném 
místě v čele tabulky. Další, co se na 
podzim podařilo a z čeho máme ra-
dost, je vznik nové mladé kategorie 
minipřípravky, a to i s novými trené-
ry Petrem Ryndou a Martinem Blaž-
kem. Kluci sice ještě nehrají mistrov-

skou soutěž, ale chuť do fotbalu mají, 
a to je to hlavní! Děkujeme všem pří-
znivcům za podporu při zápasech. Za 
SK Buštěhrad přeji občanům Buště- 
hradu šťastné a  veselé Vánoce  
a krásný nový rok 2024.

                               Za SKB 
Aleš Šturm

S P O RT

Tabulky pořadí po podzimní části soutěže

Minipřípravka na tréninku v tělocvičně,  
foto Petr Rynda
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B U ŠT Ě H R A D ŠT Í  S P I S OVAT E L É

ladislav keller

S  Ing. Ladislavem Kellerem se 
znám od roku 1997.

Ing. Ladislav Keller se narodil v ro-
ce 1959 ve vesničce Moravec na Žďár-
sku. Po ukončení základní školy stu-
doval v letech 1975 až 1979 na Střední 
průmyslové škole strojnické ve Žďáře 
nad Sázavou. Od dětství toužil stát se 
pilotem. Během studia průmyslovky 
létal v Aeroklubu Křižanov, kde ab-
solvoval nejprve plachtařský a později 
i základní výcvik na motorových le-
tadlech. Po maturitě byl přijat na Vy-
sokou vojenskou leteckou školu v Ko-
šicích, kde vystudoval obor velitelsko 
organizátorský – pilotní. Po absolvo-
vání v roce 1983 sloužil jako učitel 
létání u 1. školního pluku v Piešťa-
nech. V roce 1987 odešel z armády 
a nastoupil jako pilot, velitel letadla, 
instruktor a examinátor u Leteckého 
oddílu MV, tzv. vládní letky. Součas-
ně byl v létech 1990 až 1998 ve ved-
lejším pracovním poměru ČSA jako 
velitel letadla. V roce 1998 využil na-
bídky společnosti Travel Servis a. s., 
kde létal na B-737 a současně zastá-
val funkci vedoucího Oddělení bez-
pečnosti letu, Oddělení systému kva-
lity, pilot – inspektor kvality. V létech 
2005 až 2009 létal u ČSA jako veli-
tel letadla. Po odchodu z ČSA v roce 
2010 pracoval u CCA Slovakia (spo-
lečnost se později přejmenovala na 
Sayegh Aviation Europe s.r.o.), a to 
ve funkcích velitele letadla, instruk-
tora, examinátora a vedoucího po-
zemního výcviku až do roku 2015, 
kdy společnost zanikla. Po odchodu 
z této společnosti pracoval v létech 
2015 až 2018 ve funkci odborného 
rady v Úřadu pro civilní letectví. Po-
té změnil byrokratickou práci za pe-
dagogickou v Ústavu letecké dopra-
vy ČVUT, kde učil až do roku 2022, 
kdy odešel do důchodu a stal se cel-
kem spokojeným penzistou.

Jako pilot, převážně dopravní, 
nalétal 14 950 hodin na 12 typech 
letadel (L-13 Blaník, L-29 Delfín, 
L-410 Turbolet, Jak-40, Tu-154, 
B-737 a další). Před odchodem do 
důchodu jsem mu prorokoval, že 
bude trpět nedostatkem času. A ne-
mýlil jsem se. Více než 35 let se vě-
nuje svému velkému koníčku – rá-
diem řízeným modelům letadel, 
vrtulníků a lodí. Je členem Mode-
lářského klubu ve Slaném. Rádi-
em řízené modely nejen staví a lé-
tá s nimi, ale také v této oblasti pod 
pseudonymem publikuje v mode-
lářských časopisech. 

Je nejčastějším komentáto-
rem leteckých dopravních nehod 
v médiích. 

Publikuje i v odborné letecké lite-
ratuře. Je autorem celé řady odbor-
ných článků a reportáží v časopise 
Letectví a kosmonautika. Stěžejní 
autorskou prací jsou knihy s letec-
kou tematikou. 

V knize Učebnice pilota, která vy-
šla v mnoha vydáních, je autorem 
několika kapitol, například „Prin-
cipy letu“.

Jako letecký badatel je autorem 
čtyř knih o leteckých nehodách do-
pravních letadel v Československu od 
roku 1918 do roku 1992 a knihy o le-
teckých únosech. Nezahálí a pracuje 
na další knize s pracovním názvem 
Neznámé letecké nehody v Česko-
slovensku (bude tam například po-
pis a rozbor nehody vrtulníku Mi-8 
v Bratislavě, při které zahynula man-
želka tehdejšího prezidenta G. Hu-
sáka). Tato badatelská práce je vel-
mi náročná. Za každou knihou se 
skrývají nejen stovky hodin bada-
telské a publikační práce, ale i tisíce 
kilometrů najetých autem. Pokud se 
někdo domnívá, že lze takovou prací 
zbohatnout, hrubě se mýlí. Publikuji 
56. rokem. Před rokem 1989 byly ho-
noráře příjemným a také podstatným 
přínosem do rodinného rozpočtu. Ty 
současné jsou sotva symbolické. 

Kromě letectví je jeho koníčkem 
rybaření, je členem Českého rybář-
ského svazu a Rybářského spolku 
Buštěhrad. 

Láďa mne vždy překvapí svými 
rozsáhlými znalostmi z  různých 
oborů, nejen letectví. 
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Vrátím se k jeho publikační čin-
nosti. Snad si řada čtenářů vzpome-
ne na film „Balada o pilotovi“. Je to 
lidsky velmi silný příběh. Pojednává 
o válečném hrdinovi, pilotovi RAF, 
který se nepodvolil nátlaku komu-
nistů ani agentů nechvalně známé 
sovětské NKVD. Hrdina filmu pilo-
toval 5. března 1946 německý letoun 
Junkers Ju-52 na lince Paříž–Štras-
burk–Praha. Agenti NKVD vniknou 
na řídící věž ruzyňského, nyní Hav-
lova letiště a zhasnou světla přistá-
vací dráhy. Protestující obsluhu drží 
namířenými zbraněmi v šachu. Le-
toun havaruje, v plamenech skon-
čí v prázdné požární nádrži a za-
hyne 11 osob. Přežil pouze 2. pilot 
a 3 cestující.

V roce 2009 vyšel 2. díl knihy 
„Nehody dopravních letadel 1945–
1960 v Československu“, která se 
podrobně zabývá i touto událostí. 
Uvádím ukázku z této knihy týka-
jící se nehody Ju-52 OK-ZDN 5. 3. 
1946 v Praze-Ruzyni. 

Závěr vyšetřovací komise:
„Vyšetřovací komise hodnotila příčinu 
nehody jako výsledek působení řady 
nepříznivých okolností, mezi něž pa-
tří opožděný přílet letadla do Prahy 
způsobený zdržením v Paříži, zhor-
šující se povětrnostní situace na le-
tišti Praha a poměrně dlouho trvající 
a opakovaný manévr řízeného sestu-
pu. Souhrn těchto okolností a pravdě-
podobně nespatření výstražných světel 
letištních budov pro náhodně sníženou 
viditelnost v důsledku cáru mlhy způ-
sobily v poslední fázi přistání chybný 
odhad výšky posledních několik met-
rů nad zemí a vzdálenosti od letiště.“

Bylo možné nehodě zabránit?
Nehoda OK-ZDN patří mezi ne-

hody, kdy posádka nezvládla v ob-
tížných podmínkách (noc, špatné 
povětrnostní podmínky) přistávací 
manévr a havarovala. Protože tech-
nické a radionavigační vybavení le-

tiště a letadla odpovídalo tehdejšímu 
standardu, pracovníci letiště a po-
sádka plnili své pracovní povinnos-
ti podle platných předpisů, lze pouze 
konstatovat, že za daných okolností 
nehodě zabránit nešlo. 

Nehoda Ju-52 OK-ZDN patří mezi 
typické nehody konce čtyřicátých let, 
ke kterým došlo nezvládnutím přistá-
vacího manévru posádkou při přiblí-
žení v limitních povětrnostních pod-
mínkách. Na rozdíl od jiných nehod 
nelze v tomto případě obviňovat po-
sádku ze zanedbání povinností, jed-
nalo se o nešťastnou shodu okolností. 

Závěr
Požární nádrž na letišti Ruzyně 

letadla Ju-52 doslova přitahovala, 
protože v září 1938 v požární nádrži 
skončil i maďarský letoun Ju-52 ima-
trikulační značky HA-JUC. Posádka 
i cestující nehodu přežili bez úhony 
na zdraví. Podrobnosti o nehodě nej-
sou známy. Údajně se jednalo o vel-
mi dramatické přiblížení za špatného 
počasí, kdy letadlo ve velmi malé výš-
ce prolétlo mezi hangárem a letištní 
budovou, pak přistálo a ve výběhu při 
velmi malé rychlosti prorazilo dřevě-
né konstrukce kolem nádrže a vjelo 
do vody. O dalším osudu letadla se 
nepodařilo zjistit další podrobnosti.

Havárie Ju-52 v březnu 1946 by-
la první nehodou dopravního leta-
dla v poválečných dějinách Česko-
slovenska. Film Balada o pilotovi je 
dramatickým příběhem, nikoli hra-
ným dokumentem, ač to na diváky 
tak někdy může působit. Rozdíly způ-
sobila umělecká licence.

Knihy Ing. Ladislav Kellera čítám 
ještě v rukopise. S chutí si je vždy 
přečtu i v knižní podobě a nejednou 
se k nim znovu vracím. Vřele je do-
poručuji všem příznivcům letectví. 

K výše uvedenému textu lze pou-
ze dodat, že Podvýbor pro letectví 
a kosmický program Parlamentu ČR 
v květnu 2022 Ing. Kellerovi za jeho 
celoživotní práci pilota vojenských 

a civilních dopravních letadel a pu-
blicistickou činnost udělil ocenění 
Osobnost českého letectví.

Mnohé čtenáře bude zajímat i ně-
co z Láďova soukromého života. Je 
ženatý a se svojí se ženou Alenkou 
mají tři děti a 7 vnoučat. Mimocho-
dem, příští rok oslaví 43. výročí svat-
by. V Buštěhradě žijí 25 let. 

Ing. Ladislavu Kellerovi lze jen přát 
dobré zdraví, aby se čtenáři mohli tě-
šit na další knihy. 

Jaroslav Kroufek
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HLEDÁTE ŠKOLU, VE KTERÉ VAŠE DÍTĚ MŮŽE 
SKUTEČNĚ ROZVÍJET SVŮJ POTENCIÁL?
Máte doma předškoláka a chcete pro něj školu, do které bude chodit s radostí? 
Zveme Vás na workshop pro rodiče a zájemce o školu Heuréka v Libochovičkách.  
Přijďte si s námi popovídat o nových možnostech vzdělávání dětí. Objevíte moderní  
metody výuky a zjistíte, jak rozvíjet přirozenou dětskou zvídavost.

7. 12. 2023
a 18. 1. 2024

18.00 - 20.00 hodin 
ZŠ Heuréka, Libochovičky 10

Základní škola Heuréka, www.zsheureka.cz

Registrujte se na 
zsheureka.reenio.cz 

Těšíme se na setkání s Vámi!

Martina Zelová, ředitelka školy, mzelova@isheureka.cz


